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 نوسان ارزی 
فولاد منطقی نیست

رئی��س اتحادیه آه��ن و فولاد گفت: ب��الا و پایین رفتن 
نرخ آهن و فولاد با نوس��انات ارز منطقی نیس��ت، زیرا این 
ب��ازار هیچ ربطی به بازار جهانی ندارد و تمام زنجیره تولید 
داخلی اس��ت و به ارز وابسته نیست. ما وارداتی نداریم که 
بخواهد روی این بازار تاثیر بگذارد، لذا این یک سیاس��ت 
اشتباه است. حمیدرضا رستگارپور، درباره آخرین وضعیت 
بازار آهن و فولاد کشور گفت: طبق روال عادی سال های... 4 3
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زخم بخشنامه ها بر تن 
زنجیره فولاد

چهارشنبه هفته گذش��ته، محمد نهاوندیان، 
معاون اقتص��ادی رئیس جمه��وری در نامه ای 
خط��اب ب��ه وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت 
و همچنی��ن وزی��ر ام��ور اقتص��اد و دارای��ی، 
ش��یوه نامه ای را ب��رای س��اماندهی عرض��ه و 
تقاضای زنجیره فولاد اعلام کرد. این شیوه نامه 
 ب��ا موج��ی از اس��تقبال ها و انتق��ادات روبه رو 
ش��د.  اما نکته مش��ترک میان همه موافقان و 

مخالفان طرح یادشده این است...

ش��رکت س��یمان تهران یکی از قدیمی ترین 
ش��رکت های سیمانی کشور که س��ابقه افتتاح 
آن برای س��ال ۱۳۳۵ بوده و درحال حاضر این 
ش��رکت در 2 محل غنی آباد شهرری و شهرک 
مش��یریه کارخانه های خود را مستقر کرده که 
به تأثر موج��ب پدید آمدن بعضی از مخاطرات 
زیستی نیز شده است. صنایع سیمانی به دلیل 
تولیداتی که دارند منجر به آلودگی های زیستی 

مختلفی می شوند...

3

 ارتقاء بهره برداری 
از عناصر نادرخاکی

 مصوباتی چالش زا 
برای زنجیره فولاد

 دود اختلاف سیمانی
 در چشم مردم

دوری از خام فروشی  
خودزنی یا خودکفایی

 محمد کشانی
عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

 متاس��فانه در م��دت اخی��ر، بارها ش��اهد تصویب 
مصوباتی اش��تباه از س��وی متولیان امر درباره زنجیره 
ف��ولاد بوده ایم. مصوب��ه اخیر دولت نیز ک��ه با عنوان 
شیوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد 
تنظیم ش��ده با نواقص بسیاری همراه است. گویی این 
ش��یوه نامه بدون هی��چ کارگروهی تدوین ش��ده و در 
روند تنظی��م آن نیز از نظرات فعالان بخش خصوصی 
و تولیدکنندگان استفاده نشده است. بر همین اساس 
نی��ز نباید به اجرایی ش��دن آن امید داش��ت. هدف از 
تصویب چنین مصوباتی این اس��ت ک��ه قیمت فولاد 
ب��رای مصرف کننده نهایی کاهش یاب��د. اما باید اقرار 
کرد که با اجرایی ش��دن این مصوب��ه، مصرف کننده 
نهایی از هیچ س��ودی منتفع نخواهد شد، بلکه رانتی 
در اختی��ار عده ای خاص قرار می گیرد. در همین حال 
باید تاکید کرد که در تصویب طرح یادشده منافع همه 
تولیدکنندگان در حلقه های گوناگونی زنجیره تولید 
مورد توجه قرار نگرفته است. ضمن آنکه در ورود همه 
محصولات زنجیره فولاد به بورس کالا نیز مش��کلاتی 
وج��ود دارد. به عنوان مثال، نیاز ش��رکت های بزرگ 
فولادی کشور به س��نگ آهن یا کنسانتره قابل توجه 
اس��ت. باید بپذیریم ک��ه ورود این حجم از محصول به 
بورس کالا و تبادل این محصولات با توجه به مکانیسم 
یادشده منطقی به نظر نمی رسد. تولید ۳۰ میلیون تن 
فولاد به منزله مصرف ۵۰ میلیون تن کنسانتره است. 
ادامه در صفحه 2
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ادامه در صفحه اول
میزان س��نگ آه��ن مصرفی ب��رای تولید فولاد 
یادش��ده نیز به مراتب بیش��تر اس��ت. عین اینکه 
کیفی��ت این محصولات نیز بس��یار متنوع اس��ت. 
همی��ن تن��وع نی��ز ورود محصولات به ب��ورس را 
دشوار می کند؛ بنابراین طرح یادشده با شتابزدگی 
تصویب شده است و بازنگری در آن ضروری به نظر 
می رس��د. ضمن اینکه قیمت محصولات بالادستی 
زنجیره تولید فولاد )ش��امل کنس��انتره، گندله و 
آهن اس��فنجی( در طول س��ال های اخیر براساس 
ضریبی از قیمت ش��مش فولاد خوزس��تان تعیین 
شده است. حال ورود این محصولات به بورس کالا 
به منزله تغییر در ای��ن روند قیمت گذاری خواهد 
بود؛ بنابراین اجرایی ش��دن این مصوبه به منزله بر 

هم خوردن تعادل در این زنجیره است. 
از دیگ��ر نقاط ضعف این ش��یوه نامه می توان به 
تعیی��ن قیم��ت پایه ش��مش ف��ولاد و محصولات 
ن��وردی اش��اره ک��رد، چراکه قیمت پایه ش��مش 
ف��ولاد برابر ۸۰ درصد قیمت منطقه س��ی آی اس 
و قیم��ت پایه میلگرد نیز براب��ر ۸۰ درصد قیمت 
پایه میلگرد تعیین ش��ده اس��ت. از آنجاکه قیمت 
محصولات نهایی ف��ولاد به نرخ های جهانی منوط 
شده، سود حاصل از این زنجیره در نهایت به جیب 

مصرف کننده نهایی نخواهد رسید. 
چالش های حاکم ب��ر این زنجیره و طرح چنین 
مصوبات��ی را باید به نبود متول��ی ثابت در زنجیره 
فولاد نس��بت داد. کما اینک��ه در حال حاضر برای 
رفع مشکلات این زنجیره مجلس شورای اسلامی 
ورود کرده است. س��تاد تنظیم بازار نیز برای رفع 
نابس��امانی های این بازار اقدام ک��رده و دولت نیز 
ب��رای رفع این چالش ها پا پیش گذاش��ته اس��ت. 
انجمن ه��ای مختلف ای��ن زنجیره نی��ز برای رفع 
این مش��کلات و رفع التهابات موج��ود آغاز به کار 
کرده ان��د. درواق��ع همه خود را نس��بت به تنظیم 
بازار فولاد موظ��ف می دانند. همین موضوع نیز بر 

التهابات این بازار بیش از پیش افزوده است. 
تمامی این چالش ها در حالی هستند که زنجیره 
فولاد از اهمیت ویژه ای برای کشور برخوردار است. 
این صنعت از ظرفیت ارزآوری س��الانه ۶ میلیون 
دلاری برای کش��ور برخوردار اس��ت؛ بنابراین رفع 

مشکلات آن ضروری به نظر می رسد. 
در پایان باید تاکید کرد که این دس��ت مصوبات 
تاثی��ر منفی بر بازار صادراتی کش��ور دارد، چراکه 
ب��ه منزله از دس��ت رفتن بازار صادراتی اس��ت. ما 
بازار صادرات��ی را به راحتی به دس��ت نیاوردیم که 
به راحتی آن را از دس��ت بدهیم.  چنانچه در روند 
تحویل به محصول در ب��ازار جهانی وقفه ای ایجاد 
ش��ود، بدون تردید رقبای دیگ��ر جای ما را در آن 
بازار خواهند گرف��ت. در همین حال بازپس گیری 
ب��ازار صادرات��ی نی��ز به راحت��ی ممکن نیس��ت؛ 
بنابراین نباید با چنین ش��یوه نامه های اش��تباهی 
ضرر غیرقابل جبران��ی را به یک صنعت وارد کرد. 
به علاوه آنکه بارها تاکید شده ایران دهمین کشور 
بزرگ فولادساز کشور است که بخش قابل توجهی 
از تولی��د آن باید صادر ش��ود. س��رمایه گذاری بر 
 ص��ادرات در صنعتی که مازاد تولید دارد، ضروری 

به نظر می رسد.

ایجاد پایگاه داده های علوم 
زمین شمال غرب کشور

ب��ا هماهنگ��ی میان س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور و نماین��دگان مجلس 
شورای اسلامی در استان آذربایجان شرقی، پایگاه 
داده های علوم زمین شمال غرب کشور به مرکزیت 

شهر تبریز ایجاد خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور، در جلسه هم اندیشی که 
با حضور حجت الاسلام والمسلمین میرتاج الدینی 
نماینده مردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو و رئیس و 
مدیران سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
برگزار ش��د، مقررش��د پایگاه داده های علوم زمین 
اس��تان آذربایجان ش��رقی به مرکزیت شهر تبریز 

ایجاد و مورد بهره برداری قرار گیرد.
در این جلس��ه بر نقش حاکمیتی سازمان زمین 
شناسی و اکتشافات معدنی کشور، در حوزه تولید 
اطلاعات پایه و کش��ف ذخایر معدنی و راهکارهای 
افزایش بازدهی و تس��ریع این چرخ��ه تاکید و بر 
نقش تعاملی و س��ازنده مجلس شورای اسلامی در 
تس��هیل فرآیندها از طریق مجراهای قانون گذاری 

تاکید شد.

مدیرعام��ل مجتم��ع مس س��ونگون ورزقان ارزش 
طرح ه��ای توس��عه ای در ح��ال اجرا در ای��ن مجتمع 
را بی��ش از ۲۰ ه��زار میلی��ارد تومان اع��لام و گفت: 
هم اکنون 3 طرح بزرگ توس��عه ای ش��امل فاز س��وم 
تغلی��ظ، ایج��اد کارخانه هیپلیچین��گ و واحد ذوب و 
پالای��ش با پیش بینی اش��تغال مس��تقیم ۶۰۰ نفر در 
مجتمع مس س��ونگون در حال اجرا اس��ت. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران جوان ، احمد موس��وی در دیدار با 
مدیرعام��ل مجتمع مس س��ونگون ب��ا تاکید بر اینکه 
مس��ائل زیست محیطی و منابع طبیعی در حوزه کاری 
معادن دارای اهمیت است، افزود: انتظار داریم تمامی 
موارد و قوانین در حوزه محیط زیس��ت توس��ط معادن 
مورد توجه جدی قرار بگیرد. وی اظهار کرد: حمایت از 
صنعت و تولید داخلی و سرمایه گذاری در حوزه معادن 
شهرستان و به تبع آن اشتغال جوانان جزو اولویت های 
دس��تگاه قضای��ی اس��ت؛چراکه بای��د ه��دف تمامی 
مس��ئولان تحقق شعار س��ال مبنی بر جهش تولید که 
توس��ط مقام رهبری تبیین شده است، باشد. موسوی 
ادامه داد: به منظور تسهیل روند سرمایه گذاری و رفع 
موانع موجود از مس��یرهای قانونی دستگاه قضایی در 
کنار واحدهای تولیدی و س��رمایه گذاران اس��ت و در 

این خصوص صاحبان صنای��ع و تولید کنندگان نباید 
کوچک ترین نگرانی داش��ته باش��ند. علی بیات ماکو، 
مدیرعام��ل مجتمع مس س��ونگون ورزقان نیز در این 
دیدار، ارزش طرح های توس��عه ای در حال اجرا در این 
مجتم��ع را بی��ش از ۲۰ هزار میلی��ارد تومان اعلام و 
گفت: هم اکنون 3 طرح بزرگ توس��عه ای ش��امل فاز 
س��وم تغلیظ، ایجاد کارخانه هیپلیچینگ و واحد ذوب 
و پالایش با پیش  بینی اش��تغال مس��تقیم ۶۰۰ نفر در 
مجتمع مس س��ونگون در حال اجرا اس��ت. وی افزود: 
پیمانکار فاز سه تغلیظ نیز انتخاب شده است و به زودی 
شاهد تجهیز کارگاه و آغاز عملیات اجرایی آن خواهیم 
ب��ود. وی گف��ت: اج��رای این طرح با س��رمایه گذاری 
4ه��زار میلی��ارد توم��ان منجر به افزای��ش ۱۵۰ هزار 
تن��ی کنس��انتره تولیدی ای��ن مجتمع خواهد ش��د. 
مجتمع مس س��ونگون به عنوان بزرگ ترین مجموعه 
معدنی ش��مال غرب کش��ور در فاصله ۱۰۰ کیلومتری 
ش��مال ش��رق تبریز و ۲۵ کیلومتری شهر ورزقان، در 
همس��ایگی جمهوری های آذربایجان و ارمنستان قرار 
دارد. معدن مس سونگون با یک میلیارد و 3۰۰ میلیون 
 تن ذخی��ره شناسایی ش��ده بزرگ تری��ن معدن مس 

کشور است.

مدیر برنامه ری��زی و نظارت راهبردی ایمی��درو گفت: منطقه 
وی��ژه اقتصادی لامرد از جمله مناطق مهم و تاثیرگذار س��ازمان 
ایمیدرو در جنوب کش��ور اس��ت که به دلیل تنوع پروژه های در 
دست اجرا یا تعریف شده در اولویت طراحی و پیاده سازی »نظام 

مدیریت پروژه« قرار گرفته است.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی لامرد، »س��میه 
خلوصی« درباره جزئیات پیاده س��ازی »نظام مدیریت پروژه« در 
سازمان متبوعش گفت: در سال گذشته برای پیاده سازی »نظام 
مدیریت پروژه« در سازمان ایمیدرو، پروژه فاز شناخت در مدت 
4ماه با هدف بررسی و ارزیابی وضعیت فعلی نظام مدیریت پروژه 
س��ازمان و با نظارت راهبردی-تخصص��ی انجمن مدیریت پروژه 
ایران به پایان رسید که فاز یاد شده در 3 سطح پورتفولیو، طرح 
و پروژه و در س��ه بعد کارکنان، س��اختار و فرآیندهای مدیریت 

پروژه و فناوری صورت گرفت.
به گفته وی، اکنون طراحی و پیاده سازی نظام مدیریت پروژه 
آغاز شده و از ستاد ایمیدرو تا طرح های زیرمجموعه و مشاوران 

و پیمانکاران را شامل می شود.
خلوص��ی ادامه داد: این نظ��ام مدیریت پروژه که قرار اس��ت 
در س��ازمان ایمی��درو پیاده س��ازی ش��ود، مطابق با اس��تاندارد 
PMBOK؛ معروف تری��ن و کاربردی تری��ن اس��تاندارد جهانی 
در مدیری��ت پروژه اس��ت ک��ه تصمیم داریم تمام��ی ۱۰ حوزه 

دانشی مدیریت پروژه شامل مدیریت های یکپارچگی، محدوده، 
زمان بن��دی، هزین��ه، کیفی��ت و تامی��ن و منابع و... ب��ه اضافه 
مدیری��ت ادعاها در بخش های معدن، صنایع معدنی و طرح های 

زیرمجموعه ایمیدرو طراحی و پیاده سازی کنیم.
مدی��ر برنامه ریزی ایمیدرو اظهار ک��رد: منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد از جمله مناطق مهم و تاثیرگذار سازمان ایمیدرو در جنوب 
کشور است که به دلیل تنوع پروژه های در دست اجرا یا تعریف 
ش��ده در اولویت طراحی و پیاده س��ازی »نظام مدیریت پروژه« 

قرار گرفته است.
این مس��ئول اضافه کرد: باتوجه به تعریف و اجرای پروژه های 
ب��زرگ و تخصص��ی در بخش های مختلف س��ازمان ایمیدرو در 
نقاط مختلف کشور، پیاده س��ازی نظام مدیریت پروژه مطابق با 
اس��تاندارد بین المللی یاد ش��ده ضروری می باش��د که به وسیله 
این نظام مدیریت پروژه، ش��اخص هایی از جمله پیش��رفت مالی 
و هزینه ه��ای پ��روژه، کیفیت کار و زمان بن��دی اجرا به صورت 

یکپارچه، مدیریت و ارزیابی می شود.
در همین زمینه برای طراحی »نظام مدیریت پروژه«، معاونت 
برنامه ریزی منطقه ویژه اقتصادی لامرد با برگزاری نشس��ت های 
تخصصی و تعامل کارشناسان حوزه برنامه ریزی سازمان ایمیدرو 
و مدیران و عوام��ل اجرایی مربوطه در منطقه ویژه، فعالیتش را 

آغاز کرد.

رئیس خانه معدن ایران گفت: دلایل کاهش سرمایه گذاری 
در بخ��ش معدن را بای��د در حلقه اول آن یعنی اکتش��افات 
پیدا کرد؛ همچنین سیاس��ت گذاران بای��د در بحث کلان به 
دنبال هم افزایی و تعیین تکلیف بین محیط زیس��ت و منابع 
طبیع��ی و معدن باش��ند تا در نهایت بتوانیم اکتش��افات در 
بخش معدن را گس��ترش داده و منجر به جذب سرمایه برای 
این بخش ش��ویم. محمدرضا بهرامن به ایراسین گفت: برای 
پیدا کردن دلایل کاهش سرمایه گذاری در بخش معدن باید 
با نگاهی خاص به این موضوع پرداخته شود. در واقع کاهش 
س��رمایه گذاری در بخش معدن اکتش��افات آغاز می ش��ود؛ 
بنابراین اگر فعالیت های اکتش��افی به طور کامل انجام گیرد 

سرمایه گذاری در این بخش بیشتر خواهد شد.
وی افزود: زمانی که س��رمایه گذاری اولی��ه روی پهنه های 
اکتش��افی انجام می ش��ود اگر گزارش این پهنه ها به صورت 
کامل تهیه نشده باشد در نتیجه نمی توان اکتشافات تکمیلی 
را انجام داد؛ در نهایت شاهد افزایش چشمگیر سرمایه گذاری 

در بخش اکتش��افات معدنی نخواهیم بود. رئیس خانه معدن 
ایران افزود: لازم اس��ت تا پرونده ه��ا، نتایج و گزارش نهایی، 
همچنین خروجی فعالیت های اکتشافی به صورت کامل ارائه 
ش��ود؛ البته در این زمینه مطالعات پهنه های زمین شناسی با 
این روش از س��ال گذشته آغاز ش��ده است، اما چه نیکوست 
ک��ه خروجی پهنه ها به ص��ورت کامل بیرون آم��ده و آن را 
برون سپاری کرده و به بخش های مختلف اکتشافی در کشور 
داده شود، زیرا این گونه سرمایه گذاری در بخش معدن اتفاق 
خواهد افتاد.وی افزود: بخش معدن یکی از حوزه هایی اس��ت 
که انگیزه س��رمایه گذاری در آن زیاد اس��ت، اما متاسفانه به 
دلیل اینکه ضوابط و مقررات برای س��رمایه گذاری و ورود به 
این بخش سنگین و مشکل شده در نتیجه سرمایه گذاران از 

ورود به این بخش جلوگیری می کنند.
به گفت��ه رئیس خانه مع��دن ایران، در واق��ع این ضوابط 
و مق��ررات اس��ت از ورود س��رمایه گذاران ب��ه بخش معدن 
جلوگی��ری ک��رده و آنه��ا را از ورود به این بخش پش��یمان 

می کند. ما باید نگاه ملی به منابع ملی کش��ور داشته باشیم. 
برای مثال اگر منابع طبیعی جزو منابع ملی به شمار می آیند، 
به ط��ور قطع معادن نی��ز منابع ملی ایران هس��تند و نباید 
فراموش کنیم که می توانیم با تعریف ش��فاف در کنار هم هر 
دو م��ورد را فعال نگهداریم. بهرامن ادامه داد: نمی توان گفت 
که معدن مخرب است، البته معدن می تواند در ظاهر مخرب 
باش��د، اما در دراز مدت سازنده خواهد بود، اما متاسفانه تا به 
اکنون یک بار برای همیش��ه سعی نکرده ایم که مشکل میان 
بخش معدن و س��ازمان های مرتبط همچون محیط زیست و 
مناب��ع طبیعی را حل کنیم. وی تاکید کرد: با توجه به اینکه 
بخش معدن می تواند اثرگذار باش��د و پیشران اقتصاد کشور 
معرفی ش��ود، امیدواریم که سیاست گذاران در بحث کلان به 
دنبال هم افزایی و تعیین تکلیف بین محیط زیس��ت و منابع 
طبیعی و معدن باشند، زیرا اگر به این موضوع یک نگاه ملی 
داش��ته باشیم و مشکلات را حل کنیم و به صورت جزیره ای 
فک��ر نکنیم، قاعدتا بخش معدن بخش��ی اس��ت که می تواند 

سرمایه های بزرگ را به خود جذب کند. بهرامن افزود: حتی 
معادنی که به اصطلاح به آنها معادن حبس ش��ده می گویند 
و در واق��ع همان معادن راکت هس��تند، این معادن راکت را 
می ت��وان به راحتی راه اندازی کرد و بخش��ی از مش��کلات را 
از دوش آنها برداش��ته و براساس آنها س��رمایه گذاری جدید 
تعریف کرد تا موفقیت های در بخش معدن داش��ته باش��یم. 
رئی��س خانه معدن ایران نیز ادام��ه داد: وزیر صنعت، معدن 
و تجارت نیز در این زمینه با ما هم عقیده اس��ت و نخستین 
بخش نامه ای که به اس��تان های مختل��ف دادند، درخصوص 
راهکارهایی ب��ود که معادن به هردلیلی در بخش اکتش��اف 
استخراج و... نباید فعالیتشان متوفف شود. رئیس خانه معدن 
ایران گفت: به نظر می رسد اگر این استراتژی را داشته باشیم 
و به عنوان یک متولی از بخش معدن دفاع کنیم قاعدتا امروز 
بخش های دیگری که در ماده ۲4قانون معادن نامبرده ش��ده 
را می توان با معدن هم س��و کرده و در جهت توس��عه معدن 

گام برداریم.   

نظام مدیریت پروژه در منطقه ویژه اقتصادی لامرد طراحی می شوداجرای 3 طرح توسعه ای در مس سونگون

اکتشاف، گلوگاه اصلی کاهش سرمایه گذاری در معدن

گروه معدن

اکتشافات معدنی از اقدامات اساسی و زیربنایی 
برای توسعه بخش معدن به شمار می رود که در 
سال های گذشته، تقریبا به فراموشی سپرده شده 
و فعالیت کم رمقی در این بخش انجام می ش��د، 
اما در س��ال های ۹3 تا ۹۶ حرکتی ارزشمند در 
این زمینه ش��کل گرفت ک��ه در دولت دوازدهم 

نیز تداوم یافت.
گ��زارش ایرنا برپایه داده های آماری س��ازمان 
توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( حاکی اس��ت، میزان س��رمایه گذاری 
ص��ورت گرفته ایمی��درو در بخش اکتش��اف از 
س��ال۹3 تاکنون به بیش از ۶۰۰ میلیارد تومان 

رسیده است.
رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو در ای��ن باره 
می گوید: برپایه اقدام های ایمیدرو و شرکت های 
تابعه در حوزه اکتش��اف، تاکنون ۹۰۰ محدوده 

امیدبخش معدنی شناسایی شده است.
بنابر برنامه اولیه، ایمیدرو اجرای اکتش��اف در 
گستره ای به مساحت ۲4۰ هزار کیلومتر مربع را 
در س��ال ۹3 به عنوان برنامه خود اعلام کرد که 
در اجرا به ۲۵۰ هزار کیلومتر مربع رس��ید و در 
س��ال ۹۷ بالغ بر 4۰۰ هزار کیلومتر مربع جدید 
تعریف ش��د و اکنون مس��احت حدود ۷۰۰هزار 

کیلومتر مربع اعلام شده است. 
بخش اکتشاف، پایه توسعه معدنی �

همه مس��ئولان بخش معدن و صنایع معدنی 
برای��ن موض��وع که اکتش��اف مقدمه و اس��اس 
فعالیت های مع��دن و صنایع معدنی محس��وب 
می ش��ود، اش��راف لازم را دارند، اما این موضوع 
در دولت های گذشته )حداقل 3دهه گذشته( در 
حد حرف مطرح شده بود و در میدان عمل، گام 

اجرایی برنداشته بودند.
رض��ا رحمانی، وزیر پیش��ین صنعت، معدن و 
تجارت س��ال گذش��ته گفت: بخش اکتش��افات 
مبنا و پایه توس��عه معدن��ی و صنایع معدنی در 
کش��ور اس��ت و بدون ورود دقیق و عملیاتی به 
این بخش، عملکرد سایر حوزه های معدنی کشور 
در حد ش��عار باقی می ماند و رش��د و توسعه ای 

نخواهند داشت. 
وی، توسعه بخش معدن و بهره برداری مناسب 
از معادن موج��ود را نیازمند برخی مقتضیات از 
جمله شناس��ایی، اکتشاف، تجهیز و بهره برداری 
و همچنین توس��عه صنایع معدنی دانس��ت که 
نیازمند همراهی و همکاری دستگاه های مختلف 

و ذیربط در این حوزه است.
اکتشاف در بیش از 400هزار کیلومتر  �

مربع پهنه معدنی
براس��اس توضیحات خداداد غریب پور، رئیس 

هی��ات عامل ایمیدرو، س��ازمان ایمیدرو بیش از 
4۰۰هزار کیلومتر مربع از برنامه اکتشاف خود را 
در مدت دو سال گذشته عملیاتی کرد و در واقع 
از نیمه دوم س��ال ۹۲ تاکن��ون حدود ۷۰۰ هزار 
کیلومتر مربع فعالیت اکتشافی توسط ایمیدرو و 

شرکت های زیرمجموعه انجام شده است.
وی خاطرنش��ان کرد: بالغ بر ۵۰ هزار کیلومتر 
از ۷۰۰ هزار کیلومتر عملیات اکتش��اف، توسط 
کنسرسیومی از شرکت های خصوصی انجام شده 

است.
شناس�ایی بی�ش از 3۰ میلی�ارد ت�ن  �

ذخیره مصالح ساختمانی
 بررس��ی های پیش��ین معاونت معدنی وزارت 
صنع��ت در دول��ت یازدهم حاک��ی از آن بود که 
بیش از 3۰ میلیارد تن از ذخایر اکتشاف معدنی 
کش��ور به انواع مصالح س��اختمانی از قبیل شن 
و ماس��ه، گچ، آهک، سنگ لاش��ه، ساختمانی و 

تزئینی و... اختصاص داشته است.
همچنین آمار دولت های پیشین نشان می داد 
که میزان ذخایر شناس��ایی ش��ده کشور حدود 
۵۷ میلیارد تن اس��ت که از این رقم، نزدیک به 
3۷میلیارد ت��ن ذخیره قطع��ی و بقیه احتمالی 

برآورد می شود.
جعفر س��رقینی گفته ب��ود: قب��ل از پیروزی 
انقلاب اس��لامی، اکتشافات سیس��تماتیک برای 
شناخت مواد معدنی انجام شده بود و در دهه۷۰ 
شمسی برای تامین نیاز کارخانه های داخلی یک 
مقدار فعالیت اکتشافی انجام شد، اما کار شاخص 

در دولت یازدهم به مورد اجرا درآمد.

تمل�ک ایمی�درو ب�ر ۲۸۰ مح�دوده  �
معدنی 

رئیس هیات عامل ایمیدرو به تازگی از تملک 
این س��ازمان بر ۲۸۰ مح��دوده معدنی خبر داد 
و گف��ت: بقی��ه پهنه ها )پس از یک س��ال( برای 
واگذاری به بخش خصوصی در اختیار س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان ها ق��رار گرفته 
است. وی گفت: اکنون از ۲۸۰ محدوده ای که در 
اختیار ایمیدرو قرار دارد برای ۸۰ محدوده پروانه 
اکتشاف صادر شده و از این ۸۰ پروانه، ۱۲ مورد 
به گواهی کشف تبدیل شده و به بخش خصوصی 
واگذار شده اس��ت. غریب پور اعلام کرد: تاکنون 
4۶۰ ه��زار کیلومتر مربع از پهنه ها آزاد ش��ده و 
۶۶ هزار کیلومتر مربع )از این پهنه ها( امس��ال به 

بخش خصوصی واگذار شده است. 
عم�ق  � ت�ا  معدن�ی  م�واد  وج�ود 

۱۱۰۰متری 
س��رقینی، مع��اون معدن��ی وزارت صنعت در 
دولت یازدهم در دولت یازدهم آمار داد: متوسط 
عمق اکتش��اف در جهان به ۸۰ متر می رسد، در 
حالی که براس��اس مطالعات انجام ش��ده نشان 
می دهد که تا عمق یک هزار و ۱۰۰ متری زمین 
مواد معدنی وجود دارد، اما در کشورمان ۲۰متر 

ثبت شده است.
وی تصری��ح کرده بود: ب��ا وجود اینکه فعالیت 
مع��ادن کوچ��ک مقی��اس، ض��رورت دارد و ب��ا 
پراکندگی در سطح کشور، امکان اشتغال فراگیر 
را فراهم می س��ازند، ام��ا در حقیقت، معدنکاری 

بزرگ مقیاس ترویج شده است.

 ضرورت مش�ارکت دول�ت و بخش  �
خصوصی در امر اکتشاف

مهدی کرباس��یان، رئیس پیش��ین س��ازمان 
ایمی��درو هم گفته بود: آنچه در بخش اکتش��اف 
باید در دستور کار قرار گیرد، این است که بخش 
غیر دولت��ی و خصوص��ی ترغیب ش��وند تا برای 

بخش اکتشاف بودجه اختصاص دهند.
وی اضافه کرد: تامین نقدینگی مشکل اساسی 
طرح های نیمه تمام است و با صبر و مدیریت باید 
برنامه ه��ا را اجرا کرد و نظارت بیش��تر بر بخش 

معدن هم خواستار شد.
به گفته کرباس��یان، همواره طرح های بزرگ و 
واحدهای تابعه ایمیدرو بای��د مورد ارزیابی قرار 
گیرد تا ب��ا کمک بخش خصوصی و تش��کل ها، 
مع��ادن کوچک و متوس��ط م��ورد حمایت قرار 

گیرند.
وی گفت: تمرکز بر سیاست تجمیع و حرکت 
در چارچ��وب ایج��اد کنسرس��یوم واحده��ای 
 کوچ��ک، می توان��د کارای��ی آنه��ا را افزای��ش

بخشد.
رشد پروانه های اکتشاف �

براس��اس آماره��ای مرب��وط به ص��دور پروانه 
اکتشاف معدنی در نیمه نخست امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته با افزایش ۸.۷ درصدی 

به رقم 4۷۵ فقره رسید.
 جداول آماری وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نش��ان می دهد که سال گذش��ته )۱3۹۸(تعداد 
43۷ فق��ره پروان��ه اکتش��اف معدن��ی در ۶ ماه 

ابتدایی صادر شده بود.

پیشگامی اصفهان، کرمان و خراسان  �
جنوبی در صدور پروانه اکتشاف

آم��ار م��ورد بررس��ی گوی��ای آن اس��ت که 
اس��تان های اصفهان، کرمان و خراس��ان جنوبی 
هر یک با صدور 3۹فقره پروانه اکتشاف در نیمه 
نخست امسال، نسبت به دیگر استان ها بالاترین 
س��هم را به خود اختصاص دادند و فارس با 3۸و 
سیس��تان و بلوچس��تان با 3۶ فق��ره در جایگاه 

بعدی قرار گرفته اند. 
س��ال گذش��ته در ۶ ماهه ابتدایی استان های 
کرمان، خراس��ان جنوبی و یزد به ترتیب با ۵3، 
3۶ و ۲۸ فقره پروانه اکتش��اف، س��هم بیشتری 

نسبت به دیگر استان ها داشتند.
گی�لان، ایلام و الب�رز، فاق�د پروانه  �

اکتشافی
براس��اس داده های وزارت صنعت، استان های 
گی��لان، ایلام و البرز در نیمه نخس��ت امس��ال، 
همانند مدت مشابه پارسال، فاقد پروانه اکتشاف 
بودند و استان تهران در نیمه نخست دارای یک 
فقره پروانه اکتش��اف بود، در حالی که در ۶ ماهه 

ابتدایی پارسال صفر بود.
به گزارش ایرنا، جمهوری اسلامی با شناسایی 
ح��دود ۵۷ میلی��ارد ت��ن ذخی��ره معدن��ی که 
3۷میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی اس��ت، 
در جایگاه پانزدهم جهان قرار دارد، ضمن اینکه 
به طور متوس��ط سالانه 4۰ میلیون تن انواع مواد 
معدن��ی از ۵هزار و ۶۰۰ معدن فعال اس��تخراج 
می ش��ود که س��هم مصال��ح س��اختمانی ۶۰ تا 

۶۵درصد برآورد شده است. 
پایان سخن �

آماره��ای وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
گویای آن اس��ت ک��ه ایران از لح��اظ تنوع مواد 
معدنی اکتش��افی ) ۶۸ م��اده( در جهان جایگاه 
دهم و از لحاظ ذخایر شناس��ایی ش��ده )حدود 
۵۷میلیارد تن( در رده پانزدهم دنیا قرار گرفته، 
اما واقعیت اینکه در 4دهه گذشته عمده فعالیت 
معدنی کشور در س��طح انجام شده به استثنای 
زغال س��نگ که ویژگی آن اس��تخراج بیش��تر از 
عمق است. دولت های یازدهم و دوازدهم به این 
باور رس��یدند که رمز تداوم فعالیت های معدنی 
و بقای صنایع معدنی در ش��رایط امروز، توس��عه 
اکتش��اف اس��ت و بای��د در این زمین��ه فعالیت 
گس��ترده انجام ش��ود. امروز ایران در بسیاری از 
مواد معدنی برای معرفی خود به جامعه جهانی، 
حرف برای گفت��ن دارد از جمله در صنعت مس، 
س��نگ آهن، س��نگ تزئین��ی و...؛ بنابراین لازمه 
این حضور، توس��عه فعالیت های اکتشافی است 
و ض��رورت دارد در این بخش بیش از گذش��ته، 
س��رمایه گذاری ش��ود تا ضمن برخورداری نسل 

فعلی، نسل های آتی نیز از آن بهره مند شوند.

توسعه اکتشاف در دولت تدبیر و امید

سرمقاله

خبر
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تحول عظیم در گل گهر تا سال 2030

ایستادگی در برابر افزایش حقوق دولتی معادن

ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر برای اس��تفاده بهینه از 
منابع آبی، پروژه احداث تیکنر مرکزی را با هدف بازیابی آب 
از جریان باطله طرح های توس��عه خطوط کنس��انتره مجتمع 
اجرا کرده اس��ت.  هدف از احداث این پروژه، آبگیری از باطله 
رقی��ق طرح های فرآوری غبار کارخان��ه تغلیظ، فرآوری غبار 
ته ریز س��یکلون های کارخان��ه تغلیظ و باطله طرح توس��عه 
پلی کام و بازگش��ت آب بازیابی ش��ده به چرخه تولید اس��ت. 
ب��ه گزارش روابط عمومی ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر، 
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر عنوان کرد: این 
شرکت در سال جاری افتتاح ۱۲ طرح بزرگ را در برنامه دارد 
که مجموع این سرمایه گذاری ها مبلغ ۶۹۳ میلیون یورو و ۵ 
ه��زار و ۵۶۴ میلیارد تومان با اش��تغال حدود ۶ هزار و ۳۵۰ 
نفر به طور مستقیم و غیرمس��تقیم است.جمشید ملارحمان 
تصریح کرد: برای اس��تفاده بهینه از منابع آبی شرکت، پروژه 
احداث تیکن��ر مرکزی مجتمع گل گهر با ه��دف بازیابی آب 
از جریان باطله طرح های توس��عه خطوط کنس��انتره مجتمع 
اجرا شده اس��ت. هدف از احداث این پروژه، آبگیری از باطله 
رقی��ق طرح های فرآوری غبار کارخان��ه تغلیظ، فرآوری غبار 
ته ریز س��یکلون های کارخان��ه تغلیظ و باطله طرح توس��عه 
پل��ی کام و بازگش��ت آب بازیابی ش��ده به چرخ��ه تولید بوده 
اس��ت.مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گه��ر درباره 
شرایط پروژه کارخانه بازیابی هماتیت نیز گفت: این کارخانه 
به عنوان بزرگ ترین کارخانه هماتیتی کش��ور، ش��امل ۲ خط 
بازیابی خوراک خش��ک با ظرفیت ۶۰۰ هزار تن در سال و ۲ 
خط بازیابی خوراک تر با ظرفیت ۴۰۰ هزار تن در س��ال در 

آستانه افتتاح قرار دارد. ملارحمان تصریح کرد: پروژه احداث 
پایل دوم س��نگ آهن شکس��ته و نصب اس��تکر ریکلایمر که 
بزرگ ترین ریکلایمر سنگ آهن خاورمیانه محسوب می شود، 
با س��رمایه گذاری ۷ میلیون یورو و ۴۲۰ میلیارد ریال به اجرا 
درآمده اس��ت. مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر 
گف��ت: صنایع بس��یاری همچون فولاد، زغال س��نگ، مس و 
کرومیت در اس��تان کرم��ان، دیار کریمان و بهش��ت معادن 
ایران، فعالیت دارند. تامین آب این صنایع چالش��ی س��ر راه 
توس��عه صنایع اس��تان کرمان محسوب می ش��ود که انتقال 
آب خلیج ف��ارس، این چالش را از س��ر راه برداش��ته و زمینه 
 رون��ق و جهش تولی��د را در حوزه صنعت��ی و معدنی فراهم 

می کند.

رسیدن گل گهر به قله فناوری تا 2030 �
معاون توسعه مدیریت و س��رمایه انسانی شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر نیز عنوان کرد: شرکت های بزرگ معدنی در 
تمام جهان در برنامه یک دهه آینده یعنی تا سال ۲۰۳۰ باید 
بتوانند ضمن ارتقای فناوری موجود، سیاس��ت جذب سرمایه 

انسانی جدید را مطابق با آن فناوری تبیین کنند.  
تحقق این هدف تاثیر بسزایی در جایگاه شرکت های معدنی 
خواهد گذاش��ت؛ بنابراین تعام��لات بین المللی در این زمینه 
یکی دیگر از مس��ائل مهم در دهه آینده اس��ت که ش��رکت 

گل گهر بر آن تاکید ویژه ای دارد.
 مجی��د علی��دادی س��لیمانی درب��اره اهمی��ت تعام��ل با 
دانشگاه ها گفت: تعامل با دانش��گاه های معتبر سراسر کشور 

یکی از رویکردهایی اس��ت که توسعه منابع انسانی متخصص 
و ج��ذب نخب��گان را در مجموعه معدن��ی و صنعتی گل گهر 
امکان پذیر می کند. واحدهای تحقیقات و فناوری دانش��گاه ها 
می توانند نقش��ی مهم و کاربردی در تسهیل و تسریع توسعه 
 س��رمایه انس��انی ش��رکت های معدنی طی یک ده��ه آینده

ایفا کنند. معاون توس��عه مدیریت و س��رمایه انسانی شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر درباره نقش نیروی انسانی در توسعه 
گفت: از نگاه مجموعه گل گهر، نیروی انس��انی، یک س��رمایه 
گران مایه است که ارزش آن با هر نوع ذخیره پولی و مانند آن 
قابل جبران نیست؛ بنابراین توسعه نیروی انسانی در گل گهر 
فرصت های��ی را به وجود می آورد که بی��ش از پیش منجر به 

ارتقای جایگاه این شرکت می شود. 
علیدادی س��لیمانی تصریح کرد: شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر به عنوان یک ش��رکت پیش��رو از چندی پیش مراحل 
هوشمندسازی معادن و س��ایر واحدهای معدنی خود را آغاز 
کرده و بی تردید تا سال ۲۰۳۰ شاهد تحولات عظیمی در این 

مجموعه خواهیم بود. 
معاون توس��عه مدیریت و سرمایه انس��انی شرکت معدنی 
و صنعت��ی گل گهر گفت: باوجود پیش بین��ی تغییرات عمده 
در س��اختار کنونی سرمایه انس��انی طی دهه آینده، شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گه��ر هیچ نوع سیاس��تی برای تعدیل 
نی��روی انس��انی در جریان ای��ن تغییرات ن��دارد. حتی با در 
نظ��ر گرفتن ش��رایط موج��ود و به منظور ارتق��ای بهره وری 
 در ش��رکت، نیروهای��ی ب��ا مه��ارت کاف��ی جذب ش��رکت

خواهند شد.

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی 
ایران گفت: متاسفانه برخی در دولت بدون در نظر گرفتن وضعیت 
اقتص��ادی مع��ادن، اقدام ب��ه افزایش چند براب��ری حقوق دولتی 
کرده بودند که با ایس��تادگی و دفاع ش��کوری به عن��وان نماینده 
اتاق بازرگانی در ش��ورای عالی معادن، س��ایر اعضای ش��ورا نیز به 
وضعیت آگاه ش��ده و با افزایش حقوق دولت��ی مخالفت کردند. به 
گ��زارش معدن ۲۴، کام��ران وکیل با تاکید ب��ر نقش آفرینی موثر 
نمایندگان اتاق بازرگانی در ش��ورا و کارگروه ش��ورای عالی معادن 
گفت: هدف از تشکیل این شورا تسهیل فعالیت معدنکاری و ایجاد 
ساز و کاری موثر برای صیانت از حقوق فعالان بخش معادن بود که 
متاسفانه با ورود برخی جریانات فرصت طلب به محفلی برای تولید 
بخش��نامه های متناقض و مزاحم و حاکم کردن روابط بر ضوابط و 
در مواردی وضع جریمه های هنگفت با هدف خلع ید فعال معدنی 

و واگذاری برخی معادن به مجموعه های نورچش��می و س��فارش 
شده دولتی تبدیل شد. حال آنکه انتظار می رفت این شورا بتواند با 
اتخاذ تصمیمات منطقی و استراتژیک و اتکا به خرد جمعی مبتنی 

بر گردش نخبگان، راه را برای توس��عه بخش معدن کش��ور هموار 
سازد.وی افزود: یک دیگر از مواردی که از سوی نمایندگان اتاق در 
شورای عالی معادن پیگیری می ش��ود، بحث حذف حریم ها میان 
۲معدن اس��ت. در حالی که در بس��یاری از کشورهای معدنی دنیا، 
به راحتی و با اس��تفاده از قوانین شفاف و همچنین با بهره گیری از 
راهکاره��ای فناورانه، حریم ۲ معدن صفر در نظر گرفته می ش��ود، 
در ایران و با بخش��نامه ای که در معاونت س��ابق امور معادن وزارت 
صنعت، معدن وتجارت تهیه شد، این حریم ۲۵۰ متر در نظر گرفته 
ش��ده است. این بدان معنی اس��ت که میان هر ۲ معدن در کشور، 
حجم قابل توجهی ماده معدنی محبوس می ش��ود که در آینده نیز 
اس��تخراج آن توسط یک شرکت ثالث اقتصادی نخواهد بود. وکیل 
با بیان اینکه اقدامات نماین��دگان اتاق بازرگانی ایران در کارگروه 
و ش��ورای عالی معادن مورد حمایت جدی انجمن ها و اتحادیه های 

تخصص��ی فعال در حوزه معدن اس��ت گفت: ه��ر تغییری طبیعتا 
با مقاومت ها و مخالفت هایی همراه اس��ت. بدیهی اس��ت کس��انی 
ک��ه بیش از ۲ده��ه از برکت حضور انحصاری در این ش��ورا متنفع 
شده اند، به آسانی تغییرات به نفع فعالان معدنی را تحمل نخواهند 
کرد و از ابتدا نیز با مکاتبات بس��یار ناش��یانه معاونت معدنی وقت 
این مطلب را عیان نمودند، لکن اخیرا ش��اهد برخی بداخلاقی های 
کم س��ابقه در این حوزه بوده ایم و این موضوع نش��ان می دهد این 
عده  برای حفظ فس��اد کاملا سیستماتیک ناشی از انحصار و حفظ 
منافع ش��خصی خود، از هیچ اقدامی فروگ��ذار نخواهند کرد. دبیر 
اتحادی��ه تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران 
تاکید کرد: بخش معدن کشور نسبت به این رفتارهای غیراخلاقی 
هوش��یار است و سرمایه های انس��انی و معنوی حاصل با این قبیل 

رفتارهای سخیف مخدوش نخواهند شد.

دوری از خام فروشی؛  خودزنی یا خودکفایی

غربالگری کرونا در مجتمع 
پتاس خوروبیابانک

غربالگری کرونا و تس��ت PCR در مجتمع پتاس 
خوروبیابانک انجام شد.

 ب��ه گزارش مع��دن نیوز، با توجه ب��ه افزایش روز 
افزون تع��داد مبتلایان به کرونا ویروس و تش��دید 
ش��رایط شیوع این پاندمی در سطح کشور و با توجه 
به ل��زوم انجام اقدام��ات پیش��گیرانه جهت تداوم 
فعالی��ت مجتمع پتاس خوروبیابان��ک و با توجه به 
مصوبه کمیته پیش��گیری و مبارزه با ویروس کرونا 
در مجتم��ع پت��اس، غربالگری با اس��تفاده از روش 
تس��ت تشخیص عفونی )PCR( برای کلیه پرسنل 
مجتمع و پیمانکاران اصلی و فرعی از س��وی راهبر 
مجتمع پتاس خوروبیابانک»ش��رکت فراورده های 

فسفات کارون« انجام شد.

رکوردهای تولید آبان ماه 
در گل گهر

در س��ال »جه��ش تولی��د« ب��ا هم��ت و تلاش 
ش��بانه روزی هم��کاران مدیریت امور ف��رآوری و 
پیمان��کاران مربوطه در ش��رکت معدنی و صنعتی 

گل گهر، رکوردهای تولید آبان ماه محقق شد. 
به گزارش روابط عمومی گل گهر، این رکوردها به 
ش��رح زیراس��ت: رکورد تولید کنسانتره در خطوط 
۷، ۶، ۵ براب��ر با ۶۳۸۰۰۳ ت��ن در ماه، رکورد تولید 
کنسانتره کارخانه فرآوری غبار برابر با ۹۳۵۵۴ تن 
در ماه، ثبت رکورد کیفی تولید محصول در کارخانه 

فرآوری غبار در ماه.

منیر حضوری
خبرنگار

منیر حضوری: ش��عار دوری از خام فروشی را 
سال هاست که می ش��نویم و آنقدر این ترکیب 
تکرار شده که دیگر نسبت به آن عادی برخورد 
می کنی��م. درباره نفت بس��یاری فریاد زدند که 
خام نفروش��یم اما در عمل کمتر شاهد چنین 
ام��ری بودیم. ام��روز درباره م��واد معدنی این 
ش��عار زیاد به گوش��مان می رسد، این در حالی 
اس��ت که برخی فعالان معدنی معتقدند دوری 
از خام فروش��ی به مثابه خودزنی اس��ت و برخی 
نیز بر این نکته تاکید دارند که برای جلوگیری 
از خام فروش��ی نیازمند کارخانه های بالادستی 
هستیم و تا فراهم نشدن این بستر جلوگیری از 
خام فروشی در حوزه معدن تنها به عنوان مانعی 

برای صادرات تلقی خواهد شد.
 روزنام��ه »روزگار معدن«  در این گزارش به 
اهمیت دوری از خام فروشی و چرایی عملیاتی 
نشدن این شعار در حوزه معدن پرداخته که در 

زیر می خوانید.
در  � خام فروش�ی  پیچیدگی ه�ای 

ایران
محمدع��ارف ابراهیم��ی، 
رئیس خانه معدن استان 
کرمانش��اه ب��ا اش��اره به 
از  دوری  اهمی��ت 
خام فروش��ی مواد معدنی 
به »روزگار معدن« گفت: 
اگر بت��وان ارزش ماده معدنی را از یک ریال به 
۱۰ ریال برس��انیم، به طور حتم برای اقتصاد و 
کشور آینده بهتری را رقم زده ایم؛ چراکه با این 
اق��دام ارزش افزوده و اش��تغال ایجاد می ش��ود. 
به طور مثال به  جای اینکه ۲ میلیون بشکه نفت 
خام صادر شود، با فرآوری همچون کشور ژاپن 

هزاران محصول به فروش می رسد.
رئیس خانه معدن اس��تان کرمانشاه با اشاره به 
اینکه دوری از خام فروش��ی در ایران پیچیدگی 
خاص خود را دارد، ادامه داد: هرچند در سخن 
جلوگیری از خام فروشی سهل و زیباست اما در 
عمل دوری از خام فروشی به نفع اقتصاد کشور 

نیست. 
او در بی��ان مثال��ی ب��ه وضعیت قی��ر طبیعی 
به عن��وان یک ماده معدنی اش��اره کرد و گفت: 
بارها مطرح ش��ده چرا قیر طبیعی به شکل خام 
فروخته می ش��ود، در حالی  که ب��ا فرآوری آن 
می توان حدود ۱۴۰ محصول دیگر را به فروش 
رس��اند. می ت��وان از قیر طبیع��ی جوهر چاپ 

کارتریج پرینتر تهیه کرد، این در حالی اس��ت 
که ضعف فرآوری در کشور باعث شده این ماده 
معدنی در تناژه��ای گوناگون صادر و در اندازه 

گِرم وارد کشور شود.
هوشمندانه برخورد کنیم �

ابراهیم��ی ب��ا بیان اینک��ه به نظ��ر مخالفان 
خام فروشی احترام می گذاریم، گفت: در شرایط 
حاضر نمی توان از خام فروشی دست کشید. وی 
تصریح ک��رد: باید با این موضوع هوش��مندانه 
برخورد کرد. درب��اره کالایی مانند قیر طبیعی 
باید گفت هرچند اگر قیر طبیعی فرآوری شود، 
می توان کالاه��ای فرآوری ش��ده مانند جوهر 
چاپ کارتریج نیز به دس��ت آورد اما س��وال این 
است که اگر تمامی نیازهای واحدهای فرآوری 
تهیه شود، با مازاد محصول خام چه باید کرد؟

به نفع اقتصاد تصمیم بگیریم �
عضو ات��اق بازرگانی کرمانش��اه با اش��اره به 
مش��کلات اقتصادی کش��ور خاطرنش��ان کرد: 
باوج��ود اع��لام آمادگ��ی مش��تری خارجی و 
علاقه مندی ب��ه خرید مواد معدنی کش��ور آیا 
نبای��د محصول معدنی را به ص��ورت خام صادر 
ک��رد؟! اگر ام��روز م��ازاد محص��ول به صورت 
خام صادر نش��ود، در آینده ممکن اس��ت یک 
محص��ول دیگ��ر جایگزی��ن آن ش��ود و ماده 
معدنی ای��ران دیگر جذابیتی ب��رای خارجی ها 
نداشته باش��د. او تاکید کرد: شاید در دهه های 

آین��ده محصولات خ��ام ایران دیگ��ر محلی از 
 اع��راب برای مصرف کنندگان خارجی نداش��ته 

باشد. 
به  این  ترتیب ش��عار دوری از خام فروشی در 
چنین ش��رایطی به نفع اقتصاد ایران نیس��ت. 
رئیس خانه معدن اس��تان کرمانشاه با اشاره به 
ظرفیت های معدنی کش��ور تصریح کرد: طبق 
آمارهای موجود بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیارد دلار 
ذخیره شناسایی ش��ده مواد معدنی در کش��ور 
وجود دارد؛ بنابراین ضمن فرآوری و تامین نیاز 
داخل��ی باید بتوان مازاد م��واد معدنی را صادر 
کرد، این در حالی اس��ت که م��واد معدنی را با 

شعار زیبای فرآوری منهدم می کنیم.
فراهم کردن زیرساخت ها �

احمد مرادی، رئیس خانه 
معدن اس��تان بوش��هر با 
اش��اره به اهمی��ت تولید 
مواد معدنی ب��ه »روزگار 
معدن« گف��ت: باتوجه به 
ش��رایط رک��ود تورمی و 
کاهش درآمده��ای نفتی، ب��ا برنامه ریزی های 
ص��ورت گرفته قرار اس��ت در بلندمدت معدن 
جایگزین نفت شود. برای تحقق این هدف باید 
اس��تراتژی و سیاست هایی به کار گرفته شود تا 
بتوان مواد معدنی بیش��تری تولید و استخراج 

کرد. 

رئیس خانه معدن اس��تان بوش��هر با اش��اره به 
اهمیت توج��ه به  پیش نیازه��ای بخش معدن 
تصریح کرد: قبل از تمرکز بر کاهش خام فروشی 
بای��د زیرس��اخت های لازم برای ف��رآوری مواد 
معدنی فراهم ش��ود. در ای��ن زمینه می توان به 
بحث فناوری، ماشین آلات لجستیکی و تولیدی 
اش��اره کرد ک��ه زنجیره ارزش م��واد معدنی را 
تجهیز و تکمیل می کنند. او خاطرنش��ان کرد: 
ابتدا باید امکانات لازم در کشور فراهم و سپس 
مق��ررات و دس��تورالعمل هایی اعمال ش��ود تا 

خام فروشی کاهش پیدا کند.
یک دلار به مثابه یک قطره خون �

مرادی با اش��اره به ارزآوری حاصل از فروش 
م��واد خام معدنی برای کش��ور بی��ان کرد: اگر 
بدون توجه به تامین زیرساخت ها با خام فروشی 
مقابله ش��ود، تنها به ضرر اقتصاد و کشور پیش 
رفته ایم. در ش��رایط فعلی که یک دلار به مثابه 
یک قطره خون برای بیمار س��رطانی )اقتصاد( 
اس��ت، دوری از خام فروش��ی به معنی خودزنی 

است.
توجه به زیرساخت ها �

عضو ات��اق بازرگانی ایران با اش��اره به اینکه 
زیرساخت های زنجیره ارزش باید تکمیل شود، 
گف��ت: اگر م��اده معدنی به ص��ورت خام صادر 
می ش��ود بای��د کارخانجات را همج��وار معدن 
احداث کنی��م تا ماده خام ب��ه محصول نهایی 

تبدیل شود. به طورقطع صادرات محصول نهایی 
ارزش افزوده و ارزآوری بیشتری خواهد داشت. 
رئیس خانه معدن استان بوشهر در پاسخ به این 
سوال که چطور باید زیرساخت ها را آماده کرد، 
گف��ت: باید به فعالان معدن��ی فرصت، امکانات 
و تجهی��زات لازم داده ش��ود. در ای��ن زمین��ه 
می توان به اجازه ورود ماش��ین آلات دست دوم 
با حداق��ل هزینه برای معدنکاران اش��اره کرد؛ 
ضمن اینکه ش��رایطی فراهم ش��ود تا فناوری 
تولید از کشورهای دیگر وارد ایران شود. در این 
شرایط اس��ت که فعالان حوزه معدن می توانند 
ب��ا حداقل هزینه گمرکی و در اختیار داش��تن 
ارز مناس��ب دس��ت به فعالیت اقتصادی بزنند. 
مرادی ادامه داد: باید محدودیت های صادراتی 
و حمل ونقل دریایی نیز کاهش یابد تا معدنکار 
بتواند کالایی را که ارزش افزوده پیدا کرده یا در 
 زنجیره ارزش تکمیل  شده، به کشورهای مقصد 

صادر کند.
فعلا مقدور نیست �

مدی��رکل دفت��ر اکتش��اف وزارت صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت نیز معتقد اس��ت جلوگیری 
از خام فروش��ی فع��لا مقدور نیس��ت و نیازمند 
کارخانج��ات بالادس��تی اس��ت. ابراهی��م علی 
مولابیگ��ی اقتصاد معدن��ی را جایگزین خوبی 
برای اقتصاد نفتی کش��ور عن��وان کرد و افزود: 
ظرفیت ه��ا و اندیس ه��ای معدن��ی برحس��ب 
فرآیندهای زمین شناسی در اقصی نقاط کشور 

متفاوت است. 
همچنین با تاکیدات مس��ئولان ارش��د نظام 
جمه��وری اس��لامی سیاس��ت جایگزینی نفت 
با معدن عملیاتی ش��ده و ظرف ۳ س��ال آینده 
ش��اهد شکوفایی بخش معدن خواهیم بود. وی 
کش��ور را از لحاظ معدنی جزو کشورهای رتبه 
اول تا دهم در دنی��ا اعلام کرد و گفت: باتوجه 
به اینکه اقتصاد کش��ور م��ا تاکنون برپایه نفت 
مدیریت ش��ده و در زم��ان تحریم های ظالمانه 
دس��تیابی به دلارهای نفتی با مش��کل روبه رو 
ش��ده، باید به فکر جایگزین مناسبی برای این 

موضوع باشیم.
سخن پایانی �

با اینکه دوری از خام فروشی به طور حتم برای 
اقتصاد و کشور آینده بهتری را رقم خواهد زد، 
کارشناس��ان حوزه معدن باور دارند در شرایط 
فعل��ی اقتصادی و نیاز کش��ور ب��ه ارز این مهم 
سیاست مناسبی نیست. آنها تاکید دارند دوری 
از خام فروش��ی در ایران پیچیدگی خاص خود 
را دارد و برای گام برداش��تن در این زمینه باید 

زیربناها را آماده کرد.

عناصر نادر خاکی موارد استفاده مختلفی در صنعت 
و فناوری دارند. کاربرد این عناصر از مصارف پزش��کی 
تا هوایی را ش��امل می ش��ود و باتوجه به اهمیت آن باید 
هر چ��ه زودتر فناوری بهره برداری از عناصر نادر خاکی 
در کشور بومی سازی ش��ود. امروز کشورهای همسایه 
ش��مالی همچون روس��یه و چین س��رآمد کشورهای 
جه��ان در فناوری ف��رآوری و بازف��رآوری عناصر نادر 
خاکی هس��تند. امریکا نیز سالانه چندصد تن از عناصر 
نادر خاکی را از کش��ورهای یادش��ده وارد می کند و در 
س��اخت موتور موشک مورداستفاده قرار می دهد. یکی 
از مواردی که برای آینده اقتصاد کش��ور بسیار ضروری 
است، فراگیری فناوری جداسازی عناصر نادر خاکی از 
عناصر فلزی پایه یا عناصر بدرقه کننده آنها است. به طور 
حتم باید فناوری عناصر نادر خاکی را فراگرفت و شروع 
به جداس��ازی این عناصر از عناصر همراه کرد؛ به عنوان 
مث��ال ذخایر عظیم مولیبدن در ایران با یک عنصر نادر 
خاکی مهم به نام رنیوم همراه است که ما در جداسازی 
آن ناتوان هس��تیم. هرچند این کار را شروع کرده ایم اما 

به طور کامل در جداسازی آن موفق عمل نکرده ایم. 
امروزه متاس��فانه بهره برداران معدنی در ایران، فاقد 
اطلاعات و ش��ناخت لازم در معدنکاری هستند. آنها با 
هر ترفندی معدنی را خریداری یا پروانه ای اخذ کرده اند 
و س��پس آن را س��ال ها در گوش��ه ای نگه داشته یا وارد 
دادوس��تد با دلال های معدنی می شوند. به  این  ترتیب 
بارها اتفاق افتاده که پروانه معدن دست به دست شده و 
مورد سوء استفاده قرار می گیرد. متاسفانه امروز مشاغل 
غیرمعدنی نیز در خرید و فروش معادن گوی س��بقت را 
ربوده ان��د. این امر به ویژه در معادن آهن، مس، س��رب 
و روی بارها دیده ش��ده است. کس��انی هم که اقدام به 
بهره ب��رداری از معدن می کنند، به دلیل اینکه به اصول 
معدن و معدنکاری واقف نیستند، تمام موارد مندرج در 
قانون تدوین ش��ده معادن کشو را زیر پا گذاشته و برای 
نفع شخصی خود از معادن فلزی و غیرفلزی کشور بدون 
تهیه نقشه و به شکل غیر اصولی بهره برداری می کنند. 
از همی��ن رو ش��اهدیم که به مرور خاس��تگاه و روند 
کانی س��ازی معادن کش��ور تخریب می شود. برای حل 
این مشکل پیشنهاد می ش��ود از هر ناحیه معدنی یک 

نقشه زمین شناسی و یک نقشه معدنی تهیه شود. 
منظ��ور از ناحی��ه معدن��ی منطق��ه ای در وس��عت 
حداق��ل ۱۰۰ کیلومترمرب��ع در مقی��اس ۲۰۰۰۰، ۱ 

زمین شناسی و متالورژی است. 
در واق��ع معادن ای��ران باید از حیطه و س��لطه افراد 
غیرفنی و غیرمعدنی خارج ش��وند. برای این مهم افراد 
دارای امکانات و سرمایه می توانند در کنسرسیوم های 
معدنی زیر نظر س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 

معدنی حضور داشته باشند.

یادداشت

اخبار

 محمدرضا اسپهبد
 مشاور امور اکتشاف معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری

 ارتقاء بهره برداری 
از عناصر نادرخاکی

اجرای جدی پروژه فاضلاب شهری سیرجان
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر از قسمت های مختلف پروژه تصفیه خانه شهری سیرجان بازدید کرد. 

جمش��ید ملارحمان در این بازدید، ضمن بررسی میزان پیشرفت کار در جریان آخرین وضعیت اقدامات انجام شده 
و اقدامات در دست انجام این پروژه قرار گرفت.

پروژه فاضلاب شهری سیرجان که یکی از اقدامات در حوزه مسئولیت های اجتماعی و محیط زیست به شمار می رود، 
پیرو توافق انجام شده با شرکت آب و فاضلاب استان کرمان و شرکت معدنی و صنعتی گل گهر آغاز شده است.

اجرای فاز اول این پروژه از س��ال ۹۶ با حجم س��رمایه گذاری بالغ بر ۴۰۰۰ میلیارد ریال ش��روع ش��ده و تاکنون با 
هزینه کرد ۲۰۰۰ میلیارد ریال، حدود ۴۳ درصد پیشرفت داشته است.از زمان آغاز پروژه تاکنون ۱۹۲ کیلومتر از ۳۸۸  
کیلومتر ش��بکه فاضلاب اجرا ش��ده اس��ت. عملیات عمرانی تصفیه خانه نیز بالغ بر ۷۰ درصد پیشرفت داشته و تمامی 

تجهیزات تصفیه خانه سفارش گذاری شده و بخشی نیز به سایت رسیده است.
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مع��اون خرید فولاد مبارکه اصفه��ان گفت: میزان مبلغ 
خرید ش��رکت در ۶ ماهه اول س��ال ۹۹ بالغ بر ۲۷۳ هزار 
میلیارد ریال بوده اس��ت که در مدت مش��ابه در سال ۹۸ 
ک��ه بالغ بر ۲۵۰هزار میلیارد ریال بوده، به میزان ۹ درصد 
افزایش داشته است. در ۶ماهه اول ۹۹ به میزان ۸۴درصد 
مبلغ خرید از داخل کشور و ۱۶درصد خرید از خارج کشور 
بوده است، این درحالی است که در۶ ماه سال ۹۸ به میزان 
۶۸درصد خرید از داخل کش��ور و ۳۲درصد خرید از خارج 

کشور بوده است.
رضا یزدخواس��تی در گفت وگو با ایراس��ین در مورد نیاز 
س��الیانه ف��ولاد مبارکه اصفه��ان به مواد اولی��ه در بخش 
کنس��انتره، گندل��ه و آهن اس��فنجی گفت: ش��رکت فولاد 
مبارک��ه اصفهان جهت تحق��ق برنامه ه��ای تولیدی خود 
س��الانه به ۹ میلیون تن کنس��انتره، ۶ میلیون تن گندله 
و ۱.۵ میلی��ون ت��ن آهن اس��فنجی نی��از دارد ک��ه بخش 
عمده این مواد از معادن بزرگ کش��ور تأمین می ش��ود اما 
در س��ال های اخیر به دلیل کس��ری م��واد اولیه مورد نیاز 
ش��رکت های فولادس��از، فولاد مبارکه اصفهان به س��مت 
اس��تفاده از ظرفی��ت واحدهای کوچک معدن��ی رفته و با 
حمایت از آنها بخش��ی از این کسری را جبران کرده است. 
وی به چالش اصلی این ش��رکت در ۶ماهه ابتدایی س��ال 

جدید ب��رای تأمین این مواد اولیه اش��اره کرد و افزود: در 
۶ ماهه ابتدایی س��ال چالش ج��دی فولاد مبارکه اصفهان 
در تأمی��ن مواد اولیه، تحقق س��همیه های تخصیص یافته 
ب��ه فولاد مبارک��ه اصفهان بوده اس��ت و ع��دم نظارت بر 
تحقق س��همیه ها در سازمان های سیاست گذار و همچنین 
مش��کلات حمل ونقل )ریل��ی و ج��اده ای( در جذب مواد 
مورد نی��از از دیگر چالش های این ش��رکت در این بخش 
بوده اس��ت اما فولاد مبارکه توانس��ته اس��ت در این ۶ ماه 
ب��ه خوبی از ظرفیت مواد اولیه تولیدی درکش��ور، ش��امل 
اس��تفاده از معادن بزرگ و واحدهای کوچک تولیدی مواد 
اولیه استفاده کند. همچنین در جذب حداکثری مواد اولیه 
صادراتی هم گام های��ی جدی برای تحقق برنامه های خود 

برداشته است.
مع��اون خری��د ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان در ادام��ه به 
فعالیت های مدیری��ت برنامه ریزی و پش��تیبانی خرید در 
ف��ولاد مبارکه اصفهان اش��اره کرد و افزود: ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفه��ان به عنوان بزرگ تری��ن تولید کننده فولاد 
کش��ور نقش به س��زایی در حمایت و رشد صنایع کوچک 
و پایین دس��تی در کش��ور ایف��ا می کند. ل��ذا برنامه ریزی 
خرید با شناس��ایی و ارزیابی دائمی سازندگان، پیمانکاران، 
تأمین کنن��دگان و بازرگانان درکش��ور ص��ورت می گیرد و 

یکی از برنامه های مهم مدیریت برنامه ریزی و پش��تیبانی 
خرید در فولاد مبارکه اصفهان فراهم آوری زیرساخت های 
س��خت  افزاری و نرم افزاری فرآیندهای جاری خرید است. 
همچنین تحلیل بازار در خرید اس��تراتژیک و اطلاع رسانی 
و آگاهی بخش��ی ب��ه واحد ه��ای مختلف خری��د از دیگر 
 فعالیت های مدیریت برنامه ریزی و پشتیبانی خرید در این 

شرکت است.
وی به ذخایر استراتژیک فولاد مبارکه اصفهان پرداخت 
و اف��زود: درحال حاضر در ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان 
در بخش کالاهای اس��تراتژیک، موج��ودی قابل قبولی در 
انباره��ای فولاد مبارک��ه اصفهان وج��ود دارد، لذا نگرانی 
خاصی از حیث کالاهای تحریمی در فولاد مبارکه اصفهان 
وجود ن��دارد. اما نکته مهم در تأمین قطعات اس��تراتژیک 
است که بخشی از این کالاها بومی سازی شده و این نقطه 
اتکایی در جدایی از وابس��تگی در ف��ولاد مبارکه اصفهان 
اس��ت. نگران��ی فولادمبارکه درحال حاض��ر در تأمین مواد 
اولیه )کنسانتره و گندله( است، هرچند این کالاها کاملا از 
منابع داخلی تأمین می شود اما عدم وجود سیستم کنترل 
توزی��ع مواد در زنجی��ره فولاد و کم اثر ش��دن تعرفه های 
صادرات��ی، فولاد مبارکه اصفهان را از حیث موجودی مواد 
اولیه با چالش مواجه کرده است. یزدخواستی به استفاده از 

این ذخایر استراتژیک در سال گذشته پرداخت و گفت: در 
س��ال گذشته فولاد مبارکه اصفهان با وجود کسری شدید 
م��واد اولیه برای انجام تعهدات خود ب��ه بازار و جلوگیری 
از الته��اب بازار، از همه ذخایر اس��تراتژیک خود اس��تفاده 
کرد. اس��تفاده از کل موجودی کنسانتره وگندله در فولاد 
مبارکه و همچنین اس��تفاده از حدود ۷۰۰هزار تن تختال 
ذخیره ش��ده از این جمله اقدامات بود. همچنین مذاکره با 
صادرکنندگان مواد اولیه و برگرداندن کنس��انتره صادراتی 
موجود در بنادر کش��ور به س��مت فولاد مبارکه اصفهان و 
استفاده از آنها از دیگر اقداماتی بود که در این بخش انجام 
ش��د. معاون خرید فولاد مبارکه اصفه��ان به میزان خرید 
ش��رکت در ۶ ماهه اول س��ال در مقایس��ه با سال گذشته 
پرداخ��ت و گفت: می��زان مبلغ خرید ش��رکت در ۶ ماهه 
اول سال ۹۹ بالغ بر ۲۷۳ هزار میلیارد ریال بوده است که 
در مدت مش��ابه در س��ال ۹۸ که بالغ بر ۲۵۰هزار میلیارد 
ری��ال بوده، به میزان ۹ درصد افزایش داش��ته اس��ت. در 
۶ماه��ه اول ۹۹ به میزان ۸۴درصد مبل��غ خرید از داخل 
کش��ور و ۱۶درصد خرید از خارج کش��ور بوده است، این 
درحالی اس��ت که در۶ ماه س��ال ۹۸ ب��ه میزان ۶۸درصد 
 خری��د از داخل کش��ور و ۳۲درصد خرید از خارج کش��ور 

بوده است.

ب��ا رش��د ۱۴۳  ف��ولاد س��نگان گف��ت:  مدیرعام��ل 
درص��دی تولی��د گندل��ه در ۸ماهه امس��ال، نس��بت به 
 مش��ابه س��ال قبل، رکورد تولید گندله در فولاد س��نگان 

شکسته شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، علی امرایی گفت: 
افتخار آفرینی کارکنان شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، 

در س��ال جهش تولید، منجر به تولید۴۰۰۶۸۷ تن گندله 
در آبان ماه امس��ال ش��د و به همت و تلاش وافر کارکنان 
جبهه اقتصادی و حمایت های کلیه ارکان ش��رکت فولاد 
 سنگان رکورد تولید ماهانه گندله در این شرکت شکسته 
ش��د. وی گفت: تولید گندله این ش��رکت در ۸ ماهه اول، 
۲۰۵۲۲۶۶ تن بوده ک��ه در مقابل ۱۶۵۰۰۰۰ تن برنامه، 

رش��د )۱۲۴درصدی( تولید را نشان می دهد، همچنین با 
احتس��اب تولید هشت ماهه امسال نسبت به مدت مشابه 
 س��ال قبل، رش��د ۱۴۳ درص��دی تولید گندله را ش��اهد 
هستیم. تولید این شرکت از ابتدای راه اندازی تاکنون حدود 
۸۵۰۰۰۰۰ تن گندله بوده اس��ت و موفقیت های پی د رپی 
تولید و کسب رکوردها، به دنبال تاکیدات مدیرعامل و ایجاد 

انگیزه در بین کارکنان با جاری س��ازی مش��وق ها و همت 
سخت کوشان این شرکت در تمامی بخش های بهره برداری، 
بازرگانی، مالی، منابع انس��انی و... بوده و تاثیر پذیری این 
واحد عظی��م تولیدکننده مواد اولیه صنع��ت فولاد ایران 
 را از حی��ث محدودیت ه��ای کرون��ا، بس��یار کاهش داده 

است.

بومی سازی قطعات استراتژیک در فولاد مبارکه 

رکورد تولید گندله در فولاد سنگان شکسته شد

رئی��س اتحادیه آهن و فولاد گفت: بالا و پایین رفتن نرخ 
آهن و فولاد با نوس��انات ارز منطقی نیس��ت، زیرا این بازار 
هیچ ربطی به بازار جهانی ندارد و تمام زنجیره تولید داخلی 
اس��ت و به ارز وابسته نیست. ما وارداتی نداریم که بخواهد 
روی ای��ن بازار تاثیر بگذارد، لذا این یک سیاس��ت اش��تباه 

است.
حمیدرض��ا رس��تگارپور، در گفت وگو با ایراس��ین درباره 
آخرین وضعیت بازار آهن و فولاد کش��ور گفت: طبق روال 
عادی سال های گذشته در این فصول سال، قیمت ها یا ثابت 

بود یا کاهش��ی و دلیل آن هم این اس��ت ک��ه در این ایام 
ساخت وس��از کمتر انجام می شود یا کسانی که ساخت وساز 
انج��ام می دهند ب��ار خود را از قبل تهی��ه کرده اند. لذا این 
رکود در فصول سرما همیش��ه روی بازار اثر داشته است و 
در شرایطی که تقاضا برای خرید محصولی کاهش می یابد، 
افت قیمت ها دور از انتظار نیست اما امسال قیمت ها تغییر 
محسوس��ی نداش��ته و ما تقریب��ا با یک ب��ازار راکد روبه رو 

هستیم.
وی در ادامه به مسئله صادرات آهن و فولاد اشاره کرد و 

افزود: اگر برنامه ریزی دقیق و هدفمندی در بخش صادرات 
آهن و فولاد وجود داش��ته باش��د قطعا روی رونق این بازار 
اثرگ��ذار خواهد بود، اما ای��ن موضوع هم به دلیل تحریم ها 
و البته کرونا دچار چالش های جدی ش��ده اس��ت و خیلی 
هم امیدواری در زمینه اینکه صادرات خوبی داش��ته باشیم 
وج��ود ن��دارد، در صورتی که هم نرخ ما نس��بت به رقبای 
خارجی مناسب تر است و هم کیفیت محصولات ما با اقلام 

درجه یک فولاد جهان قابل رقابت است.
رستگارپور به نوسانات نرخ آهن و فولاد بر اساس تغییرات 

ن��رخ ارز پرداخ��ت و گفت: در مورد اینک��ه چرا قیمت های 
داخلی دچار نوس��ان می ش��ود من بارها این نکته را گفته 
ام ک��ه بهم ریختگی و افسارگس��یختگی قیمت ها به دلیل 
چس��بندگی نرخ آهن و فولاد به دلار است و گره زدن نرخ 
آه��ن و فولادی به نرخ ارز و دلار از اس��اس کار اش��تباهی 
اس��ت و تا وقتی که با عناوین مختلف نرخ فولاد را به نرخ 
جهانی فولاد و ارز نیمایی محاس��به کنیم، یقینا نمی توانیم 
ای��ن بازار را کنترل کنیم. چراکه مقایس��ه بازار داخلی ما با 

بازار جهانی اشتباه است. 

نوسان ارزی فولاد منطقی نیست
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به تازگی آماری از میزان تولید فولاد خام در 
ایران از س��ال ۵۸ تا ۹۸ منتشر شد و ایراسین 
بر اساس اطلاعاتی که از سوی ایمیدرو منتشر 
ش��ده، می��زان تولید ف��ولاد خام از س��ال ۵۷ 
)همزمان با انقلاب اس��لامی در ایران( تا سال 
۹۸ را مورد بررس��ی قرار داده است و در مدت 
۴۲ س��اله عمر انقلاب اس��لامی، میزان تولید 
فولاد خام در کشور هزاران درصد رشد داشته 

و سیر صعودی بی نظیری را طی کرده است.
به گزارش ایراس��ین، اگر بخواهیم نگاهی بر 
میزان تولید فولاد کش��ور از ۴۲ س��ال گذشته 
تا به امروز داش��ته باشیم، باید اشاره کنیم که 
در س��ال ۵۷ میزان تولید ف��ولاد خام در ایران 
براب��ر با ۳۶۸هزارتن بوده و این میزان از تولید 
تا س��ال ۶۶ به نزدیک یک میلیون تن رسیده 
و روند روبه رش��د و صعودی داش��ته اس��ت. به 
این ش��کل که از ۳۶۸ هزارتن در س��ال ۵۷ به 
ع��دد ۸۹۶هزار تن در س��ال ۶۶ رس��یده و در 
این دوره ۱۰س��اله، تولیدکنندگان فولاد خام 
در ای��ران توانس��ته اند تولی��د خ��ود را نزدیک 
ب��ه ۲ برابر افزای��ش دهند. این در حالیس��ت 
ک��ه دوره یاد ش��ده بخش عم��ده ای از آن در 
دوران جن��گ تحمیل��ی ای��ران و ع��راق بوده 
 اس��ت )جنگ از سال ۵۹ آغاز و در سال ۶۷ به 

پایان رسید(.
در اینجا باید اش��اره ش��ود نخستین شرکت 
ف��ولادی ک��ه در ای��ران راه اندازی و س��اخته 
ش��د، ذوب آهن اصفهان بود و در س��ال ۱۳۴۴ 
اقدامات اولیه برای راه اندازی آن انجام ش��د و 
در نهایت در سال ۱۳۵۰ به بهره برداری رسید؛ 
) روش تولی��د ف��ولاد در ذوب آه��ن اصفه��ان 
کوره بلند اس��ت( در واقع در آن سال ها میزان 
ظرفی��ت تولی��د فولاد کش��ور وابس��ته به این 

فولادساز قدیمی بود.
اما با نگاهی بر میزان تولید فولاد در کش��ور 
بعد از سال ۶۶ می بینیم که این روند روبه رشد 
گذاش��ته و میزان تولید فولاد خام در ایران به 
بالای یک میلیون تن رس��ید. به این شکل که 
در آخرین سال از جنگ تحمیلی ایران و عراق 
یعنی س��ال ۶۷ میزان تولید فولاد در ایران به 
یک میلی��ون و ۴ هزارتن رس��یده و این روند 
افزایش��ی به صورت آهسته و نرم تا ۳ سال بعد 
ادامه دار بوده اس��ت )در سال ۶۸ میزان تولید 

یک میلی��ون و ۱۴۸هزارتن و س��ال ۶۹ مقدار 
فولاد خام تولید ش��ده برابر ب��ا یک میلیون و 

۵۸۴هزار تن بوده است(.
در اینجا لازم اس��ت اش��اره ای به راه اندازی 
شرکت های فولادساز جدید در کشور طی دهه 
۶۰ کش��ور اشاره داشته باشیم: در سال ۱۳۶۰ 
یعنی حدود ۱۰ سال بعد از راه اندازی ذوب آهن 
اصفه��ان، برنامه ری��زی برای س��اخت مجتمع 
ف��ولاد مبارکه اصفهان آغاز ش��د اما همانگونه 
که اش��اره شد به دلیل ش��روع جنگ تحمیلی 
راه ان��دازی این ش��رکت فولادی ک��ه امروز به 
عنوان بزرگترین فولادس��از خاورمیانه و شمال 
افریقاس��ت تا س��ال ۷۰ به طول انجامید و بعد 
از ۱۰ سال این ش��رکت راه اندازی شد و نقش 
موثری بر روند میزان تولید محصولات فولادی 
در کش��ور داش��ت. ) روش تولید فولاد مبارکه 
اصفهان احیای مستقیم و کوره قوس الکتریکی 
است( همچنین شرکت فولاد خوزستان نیز به 
عنوان یکی دیگر از ش��رکت های بزرگ و مهم 
فولادس��از ایران در س��ال ۱۳۶۸ افتتاح شد و 
اینگون��ه بود که با داش��تن ۳ ش��رکت بزرگ 
فولادس��از در کش��ور یعنی ذوب  آهن اصفهان، 

فولاد مبارکه اصفهان و فولاد خوزستان میزان 
تولی��د فولاد در کش��ور روند دیگ��ری به خود 

گرفت.
بع��د از راه ان��دازی دو کارخانه فولادس��ازی 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان و فولاد خوزس��تان و 
اضافه ش��دن آنها به چرخه تولید فولاد کشور، 
ش��اهد بودیم که از س��ال ۷۰ ب��ه بعد جهش 
قاب��ل قبولی در صنع��ت فولاد ای��ران و تولید 
محصولات رخ داد. به نح��وی که میزان تولید 
فولاد خ��ام در س��ال ۷۰ به یکب��اره به بالای 
۲میلیون تن رس��یده و عدد ثبت ش��ده برای 
فولاد خام تولید ش��ده در این س��ال ۲میلیون 
و ۴۰۹ هزارتن است؛ این روند روبه رشد ادامه 
دار بود )س��ال ۷۱درصد اندک��ی تولید کاهش 
داشت و رقم ثبت شده ۲میلیون و ۲۱۶هزارتن 
بود( تا جایی که در سال ۷۲ میزان تولید فولاد 
به ۳میلیون و ۹۶۱هزارتن رسید و در سال ۷۳ 
نیز میزان تولید فولاد خام در کش��ور به بالای 
۴میلیون تن رس��ید و عدد ثبت ش��ده در این 

سال برابر با ۴میلیون و ۷۰۸ هزارتن بود.
بر اس��اس اطلاع��ات موجود رون��د صعودی 
تولی��د در دهه ۷۰ و همچنین دهه ۸۰ س��یر 

صع��ودی ادامه داش��ت تا اینکه در س��ال ۸۷ 
میزان تولید فولاد خام ایران از مرز ۱۰میلیون 
تن عبور کرد و رقم ۱۰میلیون و ۴۸۳هزار تن 

برای تولید فولاد خام کشور به ثبت رسید.
)اینج��ا لازم به توضیح اس��ت ک��ه در دوره 
دولت هشتم بحث ۷طرح فولادی در سال ۸۳ 
در ش��ورای اقتصاد مطرح و ایجاد ۴میلیون تن 
ظرفی��ت فولادی در اواخر ای��ن دولت تصویب 
ش��د اما ابلاغی صورت نگرفت؛ در ادامه مسیر 
در دولت نهم در شورای اقتصاد تصمیم گرفت 
ک��ه ظرفی��ت ۴ میلیون ت��ن را افزایش دهد و 
ایجاد ۷ طرح با ظرفیت هرکدام ۸۰۰ هزار تن 

مصوب شد.(
در ادامه راه اندازی طرح های توسعه ای توسط 
ش��رکت های فولادس��از همچون فولاد مبارکه 
اصفهان و ایجاد ش��رکت های فولادی جدید از 
یکس��و، در طرف دیگر روی آوردن شرکت های 
معدنی به س��مت فولادس��از ش��دن سبب شد 
تا می��زان تولید ف��ولاد در ده��ه ۹۰ نیز روند 
صعودی خود را ادامه دهد و میزان تولید فولاد 
خام در کشور بیش از نیاز داخلی کشور شود.

چ��را که می بینیم در س��ال ۹۸ میزان تولید 

ف��ولاد خام تولید ش��ده در کش��ور ب��ه میزان 
۲۷میلی��ون و ۲۴۰ هزارتن ثبت ش��ده و برای 
امسال نیز پیش بینی شده است که این رقم به 
بالای۳۰میلیون تن خواهد رس��ید و طرح های 
توسعه ای بس��یاری نیز برای رسیدن به اهداف 
تعریف ش��ده در صنعت فولاد کشور که همان 
افق ۱۴۰۴ و تولید ۵۵ میلیون تن فولاد است، 

به مرحله اجرا در خواهد آمد.
سخن آخر... �

با نگاهی بر میزان تولید فولاد خام در س��ال 
۱۳۵۷ و رون��د صعودی آن در ۴۲ س��ال اخیر 
می بینیم درصد رشد تولید به مقدار بسیار قابل 
توجه��ی پیش رفته و هم اکنون ش��رکت های 
فولادی در ایران در تلاش��ند ت��ا ضمن تامین 
نی��از صنایع پایین دس��تی در کش��ور به مواد 
اولی��ه، یه س��مت تولید محص��ولات با ارزش 
افزوده بالات��ر نیز به پیش روند. در واقع بخش 
مع��دن و صنایع معدنی از جمله فولاد به عنوان 
یکی از مزیت های مهم اقتصادی در کش��ور به 
ش��مار آمده و می تواند جایگزین مناسبی برای 
درآمدهای نفتی کش��ور شود و اقتصاد ایران را 

از نفتی بودن رهایی دهد.

نقش موثر فولادسازان در تولید فولاد خام

قدردانی امام جمعه 
 نیشابور از مدیرعامل

 فولاد خراسان  
ت��لاش  از  کتب��ا  نیش��ابور  جمع��ه  ام��ام   
بی وقف��ه مدیرعام��ل ف��ولاد خراس��ان در یک 
س��ال گذش��ته، برای راه ان��دازی دوب��اره پروژه 
خ��واف«  س��نگان  س��نگ آهن  »کنس��انتره 
 پ��س از چندین س��ال توق��ف، تقدیر و تش��کر 

کرد.
به گ��زارش رواب��ط عمومی فولاد خراس��ان، 
قدردان��ی  پی��ام  در  یعقوب��ی  حجت الاس��لام 
خ��ود خط��اب ب��ه کس��ری غف��وری از تلاش 
دوبارهن��ه وی و کارکن��ان پرت��لاش مجتم��ع 
برای تس��هیل و تس��ریع ای��ن پ��روژه منحصر 
 ب��ه ف��رد در خراس��ان رضوی صمیمانه تش��کر 

کرد.
وی در ای��ن پی��ام، ب��ا بی��ان این ک��ه »خبر 
مس��رت بخش مدیرعامل فولاد خراسان درباره 
راه اندازی مجدد کارخانه کنسانتره سازی موجب 
خوشحالی شد«، ابراز امیدواری کرد انشاء الله به 
زودی شاهد افتتاح و بهره برداری از محصول این 
پروژه در کارخانه گندله س��ازی فولاد خراس��ان 

باشیم.
گفتنی اس��ت مجتمع فولاد خراسان با اتصال 
خطوط تولی��د خود به مع��ادن و ذخایر غنی و 
ارزش��مند س��نگ آهن س��نگان ب��ا خودکفایی 
در تامی��ن مواد اولی��ه، پایداری تولی��د خود را 
در مقیاس��ی کام��لا بلند مدت، تحق��ق خواهد 
بخش��ید و پروژه کارخانه کنس��انتره سنگان به 
عنوان مهم ترین، استراتژیک ترین و حیاتی ترین 
موضوع برای موفقیت و اس��تمرار تولید و انجام 
ماموری��ت و چش��م انداز مجتمع عظی��م فولاد 

خراسان محسوب می شود.

 ثبت رکورد ماهانه بارگیری 
و حمل ریلی تختال

همکاران تلاش��گر واحد آماده س��ازی تختال 
با ثبت رکورد بی س��ابقه بارگیری اس��لب برای 
واگ��ن )ب��ه تع��داد ۱۰۱۲ واگ��ن و ب��ه میزان 
۵۲هزار و ۷۹۵ تن(، در آبان ماه ۱۳۹۹ موفقیت 
 دیگ��ری را در س��ال جهش تولید ب��ه نام خود 

ثبت کردند.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
محسن احمدی، رئیس واحد آماده سازی تختال 
ناحی��ه فولادس��ازی، ب��ا اعلام ای��ن خبر گفت: 
رک��ورد بی س��ابقه بارگی��ری تخت��ال از طریق 
حمل ریلی، در س��ال جهش تولی��د و در ادامه 
عملک��رد موفقیت آمی��ز ناحیه فولادس��ازی در 
 کس��ب رکورده��ای پیاپ��ی در امس��ال حاصل 

شده است.
وی ضمن اش��اره به حمایت بی دریغ مدیریت 
ناحیه و عزم راس��خ کارکنان واحد آماده سازی 
تخت��ال، هماهنگی ب��ا واح��د حمل ونقل ریلی 
و اص��لاح فرآینده��ای موج��ود را عوامل اصلی 
این موفقیت برش��مرد و اب��راز امیدواری کرد با 
برنامه ریزی صورت گرفت��ه و همکاری مدیریت 
فروش ص��ادرات در سرعت بخش��ی به عملیات 
تخلی��ه تختال ه��ا و همچنی��ن اهتم��ام کلیه 
کارکن��ان و واحده��ای پش��تیبانی، عملک��رد 
درخش��انی در س��ال ۱۳۹۹ در زمینه بارگیری 

اسلب برای واگن ثبت شود.
رئیس واحد آماده سازی تختال در ادامه یادآور 
شد: گاهی نیاز اس��ت براساس گرید و سفارش 
مش��تری و با تش��خیص واحد کنت��رل کیفی و 
کارکن��ان این واحد، عملیات��ی روی تختال های 
موج��ود در این انب��ار به  منظ��ور اصلاح عیوب 
احتمالی انجام گیرد تا عیوب س��طحی برطرف 

شوند.
وی از حمایت های مدیریت ناحیه فولادسازی 
و حمل ونق��ل و هم��کاری واحده��ای راه آهن، 
برنامه ریزی  برنامه ری��زی تولی��د،  حمل ونق��ل، 
حم��ل محصولات، ف��روش، بازاریابی، انتظامات 
و کنت��رل کیفی ناحیه فولادس��ازی و همچنین 
ش��رکت های پیمانکار مرتبط با این عملیات که 
در دس��ت یابی به این رکورد ایفای نقش کردند، 

تشکر و قدردانی کرد.
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یادداشت

انتق��ال وس��ایل نقلیه حمل ونقل خ��ودکار از زیر زمین به عملیات 
زمینی مدت هاس��ت که یک چالش محس��وب می ش��ود، اما اکنون 
Sandvik نخستین کامیون های زیرزمینی کاملا مستقل را ایجاد 
کرده است که می توانند در سطوح معدن کار کنند. به گزارش صنعت 
کار، مدت هاس��ت که چش��م اپراتورهای اس��تخراج معادن در سراسر 
جهان به فناوری های هوشمند استخراج معدن است که امکان فعالیت 
ب��دون سرنش��ین را فراهم می کن��د. حمل ونقل کامیون به ویژه برای 
کاهش آسیب تجهیزات، کارایی بالا، کاهش هزینه ها، مدیریت موفق 
از راه دور و بهبود ایمنی ش��ناخته ش��ده اس��ت. وقتی نوبت به توسعه 

Sandvik’s AutoMine for Trucks می رس��د، یک سیستم 
اتوماس��یون برای ناوگان مش��ترک دارای همان منطقه تولیدی، این 
شرکت با به روزرسانی سیستم حمل ونقل مستقل رمپ، گام مهمی 
در جهت بهبود خدمات خود برداش��ت. با ارائه حمل ونقل نه تنها در 
شرایط زیرزمینی بلکه در سطح زمین، عملکرد جدید هوشمند تحویل 
سیس��تم امکان تغییر ناوبری از زیرزمینی به س��طح را در زمان واقعی 
فراهم می کند و مشارکت در تمام مراحل چرخه تخلیه را امکان پذیر 
می کند.   Sandvik قبل از این توس��عه یک سیس��تم کاملا مس��تقل 
زیرزمینی که می تواند در سطوح معدن، از جمله در بخش های معدن 

زیرزمینی و س��طحی کار کند، س��ال ها بود که فناوری های کامیون 
 Sandvik مستقل را تولید می کرد.»دیوید هالت، مدیر خط تولید
می گوید: این سیس��تم از یک تحویل خودکار یکپارچه بین سیس��تم 
موقعیت یابی زیرزمینی و سطحی استفاده می کند که در آن کامیون ها 
ب��دون توق��ف در درگاه حرکت می کنند. پس از تخلیه، آنها بلافاصله 
ب��ه چرخ��ه تولی��د بعدی ادامه می دهند تا بار دیگ��ری را از زیر زمین 

دریافت کنند. «
سیستم به روز شده برای افزایش بهره وری و افزایش ایمنی عملیات 
طراحی ش��ده اس��ت.   AutoMine برای کامیون ها برای سازگاری 

با کامیون های Sandvik iSeries طراحی ش��ده اس��ت و می تواند 
 Sandvik iSeries در هم��ان سیس��تم تولی��د همراه با لودره��ای

ترکیب شود.
ن�اوگان��� انعطاف�پذی�ری� و� ایمن�ی� افزای�ش� �

AutoMine
  AutoMine ب��ه روز ش��ده ب��رای کامیون ها مجهز به سیس��تم 
کنترل دسترس��ی )ACS( اس��ت، مکانیزمی ایمن که با جدا کردن 
عملیات خودکار از فعالیت های دستی، برای دور نگه داشتن کارکنان 

از خطرات طراحی شده است.

واگذاری�هوشمند��AutoMineبرای�کامیون�های�معدنی

ورود مس به دوره طلایی
گروهمعدن

در حالی مس هش��تمین ماه متوالی افزایش نرخ را 
پشت سر می گذارد که این میزان تقریبا طولانی ترین 
رون��د افزای��ش قیمتی در ی��ک دهه اخیر به ش��مار 

می رود. 
ب��ه گزارش گس��ترش نی��وز ، بازگش��ت چین به 
مس��یر توس��عه و تقاضا ب��رای این فل��ز و همچنین 
نشانه های اثربخشی واکس��ن کرونا از جمله دلایلی 
است که س��بب ش��ده مس روزهای خوبی را تجربه 
کند. ب��ا امیدبخش بودن واکس��ن کرونا نرخ مس به 
بالاتری��ن میزان قیمتی خود از س��ال ۲۰۱۴ تاکنون 
رس��یده اس��ت. بر اس��اس گزارش های منتشر شده 
مبنی بر اثربخش��ی واکسن کرونا توسط شرکت های 
Pfizer و Moderna ن��رخ م��س از روز جمعه به 
بالاترین نرخ خود در دو س��ال اخیر رس��ید. تحویل 
مس در بازار کامپکس و در ماه دس��امبر با ۳.۱ درصد 
افزایش به ۷، ۲۷۶ دلار در هر تن رس��ید. در صورتی 
که معاملات بسته ش��ود نرخ مس تا ۳.۳۰ دلار دیگر 
نیز افزایش خواهد داشت و نرخ آن به بالاترین میزان 
خ��ود از ژانوی��ه س��ال ۲۰۱۴ خواهد رس��ید.قیمت 
ای��ن فلزدر بورس فزات لن��دن LME با افزایش ۱.۶ 
درص��دی ب��ه ۷.۲۰۷.۵۰ دلار در هر تن رس��ید که 
 ای��ن می��زان بالاترین نرخ از ژوئن س��ال ۲۰۱۸ بوده 

است. 
۲ شرکت Pfizer و Moderna به دنبال گرفتن 
تأییدیه های لازم از ایالات متحده امریکا برای تزریق 
در مواقع اضطراری هس��تند به گفته آنها اثربخش��ی 
این واکس��ن ۹۵ درص��د بوده و از ماه  ه��ای آینده در 

امریکا در دسترس خواهد بود.

هشتمین�ماه�متوالی�افزایش�نرخ�مس��
در حالی مس هش��تمین ماه متوالی افزایش نرخ را 
پشت سر می گذارد که این میزان تقریبا طولانی ترین 
روند افزایش قیمتی در یک دهه اخیر به شمار می رود. 
بازگشت چین به مسیر توسعه و تقاضا برای این فلز و 
همچنین نشانه های اثربخشی واکسن کرونا از جمله 
دلایلی اس��ت که سبب ش��ده مس روزهای خوبی را 
تجربه کند. سرمایه گذاران همچنین به طرح توسعه ۵ 
ساله چین درزمینه زیرساخت های سبز نیز امیدوارند 
و این در حالی اس��ت که جوبای��دن رئیس جمهوری 
منتخب امریکا نیز از ابت��کارات جدید در بهره گیری 

 Ole Hansen .از انرژی سخن به میان آورده است
رئیس بخش راهبردی کامودیتی های بانک ساکسو 
در گفت وگو با رویترز گفت: به طور کلی قدرت گرفتن 
بازار فل��زات صنعتی در پی اخب��اری مبنی بر تولید 
واکس��ن کرونا امیدهایی را در خ��ارج از چین ایجاد 
کرده که همین امر س��بب ش��ده تا تقاضا برای مس 
افزایش یابد. Peter Mooses استراتژیست ارشد 
بازار ش��رکت RJO Futures ب��ه بلومبرگ گفت: 
انتشار خبرهای خوش و اثرات آن بر بازار فلزات سبب 
ش��ده تا مس جایگاه اصلی خود را بیابد. پایه اساسی 
جهش دربازار سرسخت فلزات به انتشار اخبار مثبت 

در جهان باز می گردد و تولید واکس��ن همان چیزی 
است که بازار به دنبال آن است. ضمن اینکه نگرانی در 
خصوص قطع بهبود های جهانی نیز همواره به عنوان 

یک چالش اساسی مطرح بوده است.
�نگرانی�از�اختلالات�تأمین�مس��

آغ��از م��وج جدیدی از انتش��ار وی��روس کرونا در 
سراس��رجهان سبب می ش��ود نگرانی از قطع تأمین 
زنجی��ره در کوتاه مدت ایجاد ش��ود ک��ه همین امر 
تحریک بازار را به دنبال خواهد ش��دارز کشور پرو نیز 
در هفته های گذش��ته و بر اثر هرچ مرج های سیاسی 
و اعتراض��ات ص��ورت گرفته در پایتخ��ت آن لیما با 

کاهش بی س��ابقه  ای در یک دهه گذشته مواجه بوده 
است ضمن اینکه کارشناس��ان نیز نگرانی های خود 
را از میزان ش��یوع بیماری کرونا در این کش��ور اعلام 
کرده اند. این کشور با داشتن ۳۲ میلیون نفر جمعیت 
یک��ی از بالاترین آمارهای کشته ش��دگان ناش��ی از 
بیم��اری کووید-۱۹ در جهان را ب��ه خود اختصاص 
 BMO Capital داده اس��ت. در یادداشت شرکت
Markets آمده اس��ت: تشدید ناآرامی ها در پرو که 
دومین کش��ور تولیدکننده مس جهان بعد از شیلی 
به ش��مار می رود سبب شده تا مش��کلات بزرگی در 
تولید کنس��انتره مس و همچنین دیگر فلزات ایجاد 
شود ضمن اینکه این ناآرامی ها در پایتخت پرو اتفاق 
افتاده اس��ت.در کش��ور ش��یلی نیز کارگران معدن 
Lundin’s Candelaria دومی��ن ماه اعتصابات 
خود را پشت سر می گذرانند و به همین دلیل عملیات 
معدنکاری با بن بس��ت مواجه ش��ده اس��ت. اتحادیه 
 Antofagasta کارگران معدنی در شرکت معدنی
پیش��نهاداتی را برای حل مش��کلات در معدن مس 
Centinela ش��یلی تدوین کرده اند و قرار اس��ت تا 
هفته آینده به رأی گذاش��ته ش��ود ضمن اینکه این 
احتم��ال وجود دارد که این پیش��نهاد ها مورد قبول 
واقع نش��ود که در ای��ن صورت راه ادام��ه اعتصابات 
فراه��م خواه��د ش��د.Edward Meir تحلیلگ��ر 
ارشد ش��رکت ED&F Man Capital می گوید: 
درحال حاضر شاهد افزایش پرونده هایی از این دست 
هس��تیم و انتظار می رود اتفاقاتی از این دست منجر 
به محدودیت های بیش��تر شود. ترس از افزایش آمار 
مبتلایان به کووید ۱۹ می تواند نگرانی هایی را مبنی 
بر توقف عملیات معدنکاری و همچنین افزایش حق 

بیمه را به دنبال داشته باشد.

سنگ آهن ۱۳۰ دلار شد

آخرین نرخ سنگ آهن وارداتی در چین روز گذشته 
با افزایش خرید تجار چینی بالا رفت.  به گزارش فولاد 
ایران، متوسط ش��اخص نرخ پلاتس برای سنگ آهن 
خلوص ۶۲ درصد ۱۲۹.۵دلار هر تن خشک سی اف آر 
چین ثبت ش��د که ۱.۲دلار هر تن رشد روزانه داشت.  
آخرین نرخ قرارداد س��واپ ماه دسامبر نیز ۱.۳۵دلار 
رش��د داش��ته ۱۲۵.۷۵ دلار هر تن خشک سی اف آر 
شد. تمرکز اصلی خریداران بر سنگ آهن فاین خلوص 
متوسط است. با توجه به اینکه نرخ سنگ آهن به ۱۳۰ 
دلار رس��یده انتظار می رود روند صعودی نرخ کمی با 

مقاومت بازار هم روبه رو شود.

تقاضای مطلوب و رشد نرخ 
چدن سی ای اس

چدن صادراتی دریای س��یاه با توجه به رونق تقاضا 
رون��دی صع��ودی دارد و آخرین ن��رخ معامله چدن 
روس��یه با چینی ها ۴۲۲ دلارهر تن س��ی اف آر بوده 
که ۱۲ دلار نس��بت به معاملات قبلی با چینی ها رشد 
داش��ته اس��ت. به گزارش فولاد ای��ران، چینی ها در 
۴۱۰ تا ۴۱۵دلار درخواس��ت می دادند ولی رشد نرخ 
س��نگ آهن و جو مثبت بازار از نرخ چدن نیز حمایت 
کرد.  با توجه به اینکه روند بهبود رشد اقتصادی چین 
پس از پاندمی ادامه دارد انتظار می رود تقاضای چدن 

کوره های قوس الکتریکی آن بالاتر برود.

اخبار
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دود اختلاف سیمانی در چشم مردم
گروه معدن

ش��رکت س��یمان تهران یک��ی از قدیمی ترین 
شرکت های س��یمانی کشور که سابقه افتتاح آن 
برای سال ۱۳۳۵ بوده و درحال حاضر این شرکت 
در 2 محل غنی آباد ش��هرری و شهرک مشیریه 
کارخانه ه��ای خود را مس��تقر کرده ک��ه به تأثر 
موجب پدید آمدن بعضی از مخاطرات زیس��تی 

نیز شده است.
ب��ه گزارش ف��ارس، صنایع س��یمانی به دلیل 
تولیداتی که دارند منجر به آلودگی های زیستی 
مختلفی می ش��وند که بارزتری��ن آن تأثیر منفی 
روی ش��اخص آلایندگی هوا اس��ت. آلایندگی ها 
عموم��ا یا ناش��ی از ذرات گردوغبار تولیدات این 
صنعت یا ناشی از س��وزاندن مواد نفتی از قبیل 

گازوئیل یا مازوت به وجود می آید.
در همی��ن زمین��ه کارخانه س��یمان تهران با 
۶۵سال فعالیت در غنی آباد شهرری از این قاعده 
مستثنا نیس��ت و در طول س��ال های فعالیتش 
معضلاتی را برای زیس��ت ساکنان منطقه ری به 

وجود آورده است.
در مقیاس کوچک این حد از آلایندگی موجب 
گلای��ه اهالی مج��اور این کارخان��ه و در مقیاس 
کلان نیز موجب تش��دید آلایندگی هوای تهران 
به خصوص در ایام و فصول س��رد شده است. به 
همی��ن منظور ب��ا وجود کاره��ای مثبتی که در 
چند س��ال اخیر از س��وی مدیران این ش��رکت 
صنعتی انجام گرفته اما متأسفانه کماکان مشکل 
اصلی ب��ه قوت خود باق��ی بوده و گ��واه آن نیز 
 پرسش س��اده از مردم غنی آباد شهرری و پاسخ 

آنها است.
آن طور که ش��رکت س��یمان در صورت مالی 
۱2ماهه خود منتهی به اسفند ۹۸ که در سامانه 
کدال س��ازمان بورس به خروجی رفته منتش��ر 
کرده پرونده ای باز علیه این ش��رکت توسط اداره 
محیط زیست شهرس��تان ری در جریان بوده که 
در مراحل بازپرس��ی اس��ت به همین منظور به 
سراغ مدیر محیط زیست شهرستان ری رفتیم تا 

از چندوچون ماجرا مطلع شویم.
تا�رفع�کامل�مشکلات،�شکایت�خود���

را�پس�نمی�گیریم
زه��ره عبادت��ی، رئی��س اداره محیط زیس��ت 
شهرستان ری در گفت وگو با فارس درباره طرح 
شکایت این اداره علیه سیمان تهران اظهار کرد: 
کارخانه سیمان تهران دو واحد قدیمی دارد یکی 
واحد ش��ماره 4 و دیگری واحد ش��ماره ۶ که در 
س��نوات قبل با توجه به آلودگی اقدام به شکایت 

شده است.
وی گف��ت: خوش��بختانه بع��د ازش��کایت و 
پیگیری هایی که انجام گرفت واحد شماره4 برای 
مدت طولانی متوقف ش��د و در واحد ش��ماره۶ 
علاوه بر تعطیلی، تغییر اساس��ی در فیلتراسیون 

با آخرین فناوری نی��ز ایجاد که برای آن مبلغی 
بالغ بر ۳۰ میلیارد تومان نیز هزینه شد.

اداره محیط زیس��ت شهرس��تان ری  رئی��س 
درخص��وص اع��لام رضای��ت ای��ن س��ازمان و 
عقب نش��ینی از طرح ش��کایت نیز عنوان کرد: با 
راه ان��دازی واحد ۶ راه اندازی نش��ود و س��نجش 
دقیق خروجی آن نمی توانیم شکایت خود را پس 
بگیری��م. در واحد 4 نیز با وج��ود اینکه اقدامات 
خوبی شکل گرفته اما هنوز استانداردهای مدنظر 

ما رعایت نشده است.
عباداتی درباره استفاده این شرکت از سوخت 
م��ازوت و تأثی��ر آن بر آلودگی نی��ز عنوان کرد: 
س��وختی که این ش��رکت از تغذیه می کند گاز 
است؛ در س��ال گذش��ته اقدام به پلمب مخازن 
مازوت این شرکت کردیم و به صورت هفتگی بر 
عدم استفاده این شرکت از مازوت نظارت داریم.

وی همچنی��ن درب��اره ع��وارض آلایندگ��ی 
محیط زیست این شرکت نیز عنوان کرد: عوارض 
آلایندگی این ش��رکت براساس قانون با توجه به 
آنکه آیا محیط زیس��ت آن را جز صنایع آلاینده 
به ش��مار می آورد یا خیر به حساب شهرداری ها 
واریز می شود که آنها نیز باید آن را صرف تقویت 

پروتکل های محیط زیستی در منطقه کنند. 
رئیس اداره محیط زیس��ت شهرس��تان ری در 
پایان خاطرنش��ان کرد: با توجه به زمان بندی که 
از سوی س��یمان تهران برای ما ارسال شده قرار 
بر این اس��ت تا پایان امسال دیگر مشکلات باقی 

مانده در واحد 4 نیز مرتفع شود. 
اداره  رئی��س  عبادت��ی  زه��ره  گفته ه��ای 
محیط زیست شهرس��تان ری و تأکید روی عدم 
اس��تفاده از م��ازوت در ای��ن کارخانه در س��ال 
گذش��ته درحالی انج��ام می گیرد که براس��اس 

صورت مالی این ش��رکت در سال گذشته مبلغی 
بی��ش از ۳ میلیارد و 4۰۰ میلی��ون تومان بابت 
پیش پرداخت برای خرید سوخت مازوت هزینه 

کرده است. 
اما�خود�ش�رکت�س�یمان�تهران�چه���

می�گوید؟
س��ید عب��اس حس��ینی، مدیرعامل ش��رکت 
سیمان تهران گفت: این کارخانه در سال ۱۳۳۵ 
با ظرفیت اسمی ۳۰۰ تن در روز آغاز به کار کرد 
و اکن��ون دارای ۵ خ��ط تولیدی فعال با ظرفیت 

اسمی تولید ۱۳4۰۰ تن در روز است.
 وی ب��ا بی��ان اینک��ه ای��ن ش��رکت یک��ی از 
زیرمجموعه ه��ای هلدینگ کاوه پ��ارس متعلق 
به بنیاد مس��تضعفان اس��ت، افزود: سال گذشته 
رکود اقتص��ادی و موانع زیادی برس��ر راه تولید 
قرار داش��ت اما گروه س��یمان تهران با همه این 
مش��کلات، توانس��ت تولی��د خود را ب��ه بیش از 
۸/۶میلیون تن برس��اند که در مقایس��ه با سال 
مالی ۱۳۹۷ از رش��د 4 درص��دی برخوردار بوده 
که امید اس��ت ب��ا توجه به ش��عار جهش تولید، 
روند رشد تداوم داشته باشد. بنابراین عزم راسخ 
این مجموعه را ب��ر تولید بیش از بودجه مصوب 

خواهد بود.
مدیرعامل س��یمان تهران به مس��ائل زیست 
محیطی کارخانه اشاره کرد و گفت: کلیه صنایع 
ملزم به رعایت استانداردهای مصوب درخصوص 
میزان آلاینده های خطوط تولید خود هس��تند. 
این استانداردها هر چند سال مورد بازنگری قرار 

می گیرد و سختگیرانه تر می شود.
حس��ینی ادامه داد: خط ۶ ش��رکت س��یمان 
تهران در س��ال ۱۳۵۶ به بهره برداری رس��ید و 
تا زمان تغییر اس��تانداردها، ب��ه عنوان یک خط 

تولیدی غیرآلاینده مش��غول ب��ه فعالیت بود. با 
تغییر این اس��تانداردها ش��رکت س��یمان تهران 
ملزم به تعطیلی موقت این خط همچنین صرف 
هزینه بالا برای بروزرس��انی سیستم فیلتراسیون 

این خط شد.
وی یادآور ش��د: همچنی��ن درخصوص خط ۹ 
این ش��رکت که با بهره گی��ری از برترین فناوری 
روز اح��داث ش��ده ب��ود ب��ا اعم��ال تحریم های 
ظالمانه استکبار جهانی و تأکید بر بهره گیری از 
توانایی های داخلی، از شرکت داخلی برای نصب 

و راه اندازی سیستم فیلتراسیون استفاده شد.
مدیرعامل سیمان تهران اضافه کرد: متأسفانه 
نتیجه این امر خروج غبار بالاتر از حد استاندارد 
این خط بود که شکایت س��ازمان محیط زیست 
در رابط��ه با این دوخط ش��کل گرفت. ش��رکت 
س��یمان تهران در مس��یر ایفای تعهدات خود و 
با هماهنگی قابل تقدیر سازمان محیط زیست با 
بسیج تمام امکانات و صرف بیش از ۵۰۰ میلیارد 
ریال سرانجام در نیمه دوم سال ۱۳۹۸ موفق به 

بروزرسانی سیستم فیلتراسیون این دوخط شد.
حس��ینی گف��ت: درحال حاضر کلی��ه خطوط 
تولی��د این مجموع��ه به صورت آنلاین توس��ط 

سازمان محیط زیست رصد می شود.
 وی درب��اره ارزش دلاری جایگزینی ش��رکت 
سیمان تهران بیان کرد: هزینه احداث یک واحد 
ی��ک میلیون تنی تولید س��یمان خاکس��تری با 
فن��اوری روز اروپایی ح��دود ۳۰ میلیون یورو به 
اضافه حدود ۸ هزار میلیارد ریال است. اما درباره 
ش��رکت س��یمان تهران با توجه به تعدد خطوط 
تولید و همجواری آن با شهر تهران و عدم امکان 
دریاف��ت مجوز س��اخت کارخانه در جوار ش��هر 
ته��ران امکان برآورد آن مقدور نیس��ت. بنابراین 

ای��ن کارخانه ب��ه لحاظ قدم��ت و جایگاه ارزش 
بسیار بالایی دارد که باید در حفظ آن بکوشیم.

 مدیرعامل س��یمان تهران درخصوص ش��ائبه 
اس��تفاده از س��وخت م��ازوت نیز عن��وان کرد: 
بس��یاری از کارخانج��ات از جمله ش��رکت های 
س��یمانی با فرارس��یدن فصل س��رما و قطع گاز 
ورودی به کارخانه هایش��ان، ملزم به اس��تفاده از 
س��وخت مازوت هستند؛ در س��ال ۱۳۹۸ بحث 
ایجاد بوی نامطبوع در س��طح تهران به اش��تباه 
به عنوان یکی از گزینه ها در این مس��ئله مطرح 
ش��د. هر چند این ش��ائبه از سوی کلیه نهادها و 
مراج��ع ذی صلاح رد ش��د ولیکن منجر به صدور 
مجوز اس��تفاده کارخانجات سیمان تهران از گاز 

به عنوان سوخت پاک در تمام طول سال شد.
دوابهام!���

ب��ا اظهارنظرهای انجام گرفت��ه ابهاماتی باقی 
می مان��د ک��ه درب��اره آن ذکر 2 نکت��ه ضروری 
ب��ه نظ��ر می رس��د، اولا تکلیف نهای��ی واحد4 
ای��ن کارخانه چه می ش��ود چرا ک��ه مدیرعامل 
س��یمان ته��ران در توضیحات خود هیچ اش��اره 
مش��خصی به معضلات جدی که از نظر سازمان 
محیط زیس��ت درباره آن وجود دارد نکرده است، 
و ثانیا با وجود آنکه این ش��رکت مجوز اس��تفاده 
از گاز را در س��ال ۹۸ دریافت کرده اس��ت پس 
 چرا اقدام به پیش خرید مازوت در همین س��ال 

کرده است؟
امید آنکه مدیران این ش��رکت صنعتی که در 
آن بی��ش از یک هزار نفز از کارگران زحمت کش 
مشغول به کار هستند بیش از گذشته به رعایت 
اصول زیست محیط برای حفظ حقوق شهروندی 
ساکنان اطراف منطقه ری اهمیت دهند و موانع 

پیش رو را هرچه سریع تر مرتفع سازند.

احتمال فرونشست 
 تونل های ایجاد شده

 در معدن آلبلاغ 

فرماندار اس��فراین به برداشت کنندگان غیرمجاز 
ماده معدنی س��رب و روی در معدن آلبلاغ نسبت 
به احتمال فرونشست تونل های ایجاد شده و خطر 

ریزش تونل ها در این معدن هشدار داد.
طاهر رس��تمی در گفت وگو با ایس��نا، گفت: از 
آنجای��ی که خاک ای��ن معدن آهکی ب��وده و بعد 
از ری��زش ب��اران احتم��ال فرونشس��ت تونل ها و 
ریزش وجود دارد و از برداش��ت کنندگان غیرمجاز 
درخواست می ش��ود که در منطقه حضور نداشته 

باشند.
وی اف��زود: متاس��فانه هنوز برداش��ت کنندگان 
غیرمجاز در منطقه حضور پیدا می کنند و تاکنون 

کشفیات زیادی را نیز داشته ایم.
رس��تمی ادام��ه داد: ب��ه منظ��ور ع��دم حضور 
برداش��ت کنندگان غیرمج��از در منطق��ه نیروی 
انتظامی و دادس��تانی به ص��ورت جدی ورود پیدا 

کرده اند.
وی در ارتباط با استقرار تیم حفاظتی در منطقه 
نیز بیان کرد: سومین مرحله از مناقصه برگزار شده 
و در این مرحله یک ش��رکت قوی با شرایط خوب 
اعلام آمادگی کرده و ب��ه زودی پاکت ها باز و این 

تیم در منطقه حضور پیدا خواهند کرد.
این مقام مس��ئول افزود: مطالعات س��اخت راه 
دسترسی برای تیم حفاظتی به معدن نیز در حال 
انجام است و عملیات اجرایی به زودی آغاز خواهد 

شد.
وی ادامه داد: اس��تقرار کانکس ه��ا را برای این 
تیم در منطقه نیز در حال انجام اس��ت هرچند که 
پیشنهاد ساخت جانپناه در منطقه داده شده است 

و این امر را نیز در حال دنبال کردن هستیم.

احیا فعالیت یک معدن 
قدیمی در مشهد

با تلاش صورت گرفته از س��وی آس��تان قدس 
رض��وی فعالیت ی��ک معدن قدیم��ی در محدوده 

مشهد دوباره احیا شد.
سیدمحمد شریف واقفی در گفت وگو با تسنیم، 
ب��ا بیان اینک��ه معادن دریچ��ه ای ب��رای ورود به 
اقتصاد مقاومتی هستند اظهار کرد: یکی از معادن 
زیرمجموعه ش��رکت معادن قدس رضوی، معدن 
ده غیبی ش��مال غربی اس��ت که در حوالی مشهد 
واقع شده اس��ت. وی ادامه داد: این معدن پس از 
۳س��ال تعطیلی دوباره فعالیت خ��ود را آغاز کرده 
و اکنون ماش��ین آلات س��نگین و تجهیزات مورد 
نیاز اس��تخراج برای ش��روع عملیات تولید مستقر 
ش��ده اند. عضو هیات مدیره ش��رکت معادن قدس 
رضوی با اش��اره به سایر معادن فعال این مجموعه 
خاطرنش��ان کرد: ده مرغ و چاوک منطقه نهبندان 

ازجمله معادن فعال شرکت هستند.
وی درباره نوع و کاربرد س��نگ استخراج شده از 
معدن ده غیبی شمال غربی گفت: از سنگ پلاک 
استخراج شده از این معدن برای مصارفی همچون 
صنعت س��اختمان ب��ه صورت نما، پل��ه و مبلمان 
ش��هری و نیز جدول یا سنگفرش کوبیک استفاده 

می شود.
شریف واقفی گستره فروش موارد مصرف سنگ 
معدن مذکور را عمدتا داخلی دانست و تصریح کرد: 
با توجه به فعالیت کارخانه س��نگ بست به عنوان 
یکی از واحدهای فعال زیرمجموعه شرکت معادن 
قدس رضوی برای تامین سفارشات عمده شرکت 
و مجموعه ه��ای مرتبط با آس��تان قدس رضوی از 
این کارخانه برای برش س��نگ های استخراج شده 

از معدن ده غیبی بهره گرفته می شود.
وی ادامه داد: ب��ا بهره برداری از معدن ده غیبی 
شمال غربی تا ۱۵ نفر کارگر بومی از منطقه مشهد 

در معدن مذکور مشغول به کار شوند.

اخبار

مج��ری طرح ه��ای زیربنای��ی معادن کش��ور با تأکید بر توس��عه 
زیرساخت های دسترس��ی به معادن گفت: استخراج، توسعه صنایع 
فرآوری و صادرات مواد معدنی در اولویت برنامه ها قرار دارد. به گزارش 
تسنیم، داریوش دیودیده در بررسی وضعیت معادن استان بوشهر در 
دشتی با تاکید بر توجه به توسعه زیرساخت های دسترسی به معادن 
اظهار کرد: جایگاه استخراج مواد معدنی و صادرات محصولات معدنی 
این اس��تان در کش��ور بسیار مهم است. وی، برق رسانی و راه سازی را 
یکی از نیازهای مهم زیرس��اختی معادن دانس��ت و تاکید کرد: برای 

استخراج معادن وجود زیرساخت ها مانند برق رسانی و راه سازی یکی 
از ضروریات است که در این زمینه اقدامات مهمی در مناطق معدنی 
دش��تی، دشتستان و تنگس��تان انجام شده است. مجری طرح ایجاد 
زیربن��ا در معادن و مناطق معدنی با اش��اره ب��ه آغاز عملیات اجرایی 
پروژه های زیرساختی در معادن استان خاطر نشان کرد: برای اجرای 
ای��ن پروژه ه��ا ۳۰ میلیارد تومان تصویب ش��ده که براس��اس برنامه 
زما ن بندی این طرح ها اجرا و تکمیل می شود. دیودیده، توسعه صنایع 
ف��رآوری م��واد معدنی را مورد تاکید قرار داد و بیان کرد: اس��تخراج، 

توسعه صنایع فرآوری و صادرات مواد معدنی یکی از برنامه های مهم 
اس��ت که در این زمینه پیش��نهادات مس��ئولان و نمایندگان استان 
بوش��هر در جلس��ه ویژه  و تخصصی مورد بررسی قرار می گیرد. وی از 
تدوین منس��جم و مش��خص برنامه میان و بلندمدت برای استخراج، 
فرآوری و توس��عه صادرات مواد معدنی در اس��تان بوش��هر خبرداد و 
خاطرنش��ان کرد: معادن اس��تان بوشهر جایگاه مهمی در کشور دارد 
که با تدوین برنامه مورد نظر بتواند در توسعه صادرات و تامین منابع 

و نیازهای داخلی کشور نقش ایفا کند.

مع��اون بازاریابی و فروش ذوب آه��ن اصفهان گفت: این 
شرکت در مهر ۹۹ تولید و فروش انواع ریل  مورد مصرف در 
راه آهن، مترو، معدن، آرک های معدن و میلگردهای صنعتی 
ویژه را افزایش داده اس��ت و به دلیل ارزش افزوده بالای این 
محصولات نرخ فروش بالاتری هم دارند و این شرایط سبب 

افزایش ۵۷درصدی فروش »ذوب« شد.
به گزارش ایس��نا، به��زاد کرمی درباره گ��زارش عملکرد 
یک ماهه ش��رکت ذوب آهن اصفهان، اظهار کرد: براس��اس 
گزارش های منتشر ش��ده مقدار فروش این شرکت در مهر 
ماه امس��ال نسبت به دوره مشابه پارسال ۵۷ درصد افزایش 

یافته است.
وی افزود: ارزش فروش که تناژ تولید را ش��امل نمی شود، 

افزایش فروش ۱2۷ درصدی در مهر ماه را ثبت کرده است.
مع��اون بازاریاب��ی و ف��روش ذوب آهن اصفه��ان تصریح 
ک��رد: ذوب آه��ن اصفه��ان ب��ا ه��دف تامی��ن ارز و م��واد 
اولی��ه مورد نیاز خ��ود به ویژه کک و زغال س��نگ، نیمی از 
کالاه��ای تولیدی خ��ود را روانه بازاره��ای جهانی می کند 
 و ب��رای ادام��ه فعالیت های خ��ود نیازمن��د واردات کک و 

زغال  سنگ است.
کرم��ی، افزای��ش ن��رخ ارز به واس��طه صادرات��ی بودن 
ب��ا  ف��روش محص��ولات  مق��دار  افزای��ش  و  محص��ولات 
ارزش اف��زوده بالا را از جمل��ه عوامل تاثیرگ��ذار بر افزایش 
 فروش این ش��رکت در عملکرد یک ماهه ذوب آهن اصفهان 

برشمرد.

وی ادامه داد: در دوره مورد بررس��ی شاهد افزایش تولید 
و ف��روش انواع ریل  مورد مص��رف در راه آهن، مترو، معدن، 
آرک ه��ای مع��دن و میلگردهای صنعتی وی��ژه بودیم، این 
محصولات در صنعت مس کاربرد دارند، این گونه محصولات 
دارای ارزش اف��زوده بالایی هس��تند، به همی��ن دلیل نرخ 

فروش بالاتری هم دارند.
معاون بازاریابی و ف��روش ذوب آهن اصفهان افزایش نرخ 
در بازار از دیگر عوامل برشمرد و گفت: افزایش نرخ کلی در 

بازار در این مدت رخ داده است.
کرمی، درباره مس��ئله س��نگ  آهن مورد نیاز این شرکت، 
اظهار کرد: ذوب آهن اصفهان برای رسیدن به ظرفیت تولید 
اس��می ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تن، به سنگ آهن کافی نیاز 

دارد از این رو س��نگ آهن بیش��تر در افزایش تولید نیز موثر 
خواهد بود.

وی گفت: روند تولید ذوب آهن اصفهان به سمت افزایش 
ب��وده و راه اندازی کوره بلند ش��ماره یک ای��ن روند تداوم 

خواهد داشت.
معاون بازاریابی و فروش ذوب آهن اصفهان ابراز امیدواری 
کرد که ب��ا حمایت ه��ای وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 

محصولات بیشتری در سال »جهش تولید« تولید شود.
کرم��ی با بی��ان اینکه افزای��ش تولید اف��زون بر حمایت 
نهادهای مسئول، منوط بر 2 عامل است، گفت: این عوامل 
شامل تامین مواد اولیه بیشتر و صدور مجوز صادرات بیشتر 

محصولات، برای تامین مواد اولیه است.

صادرات�مواد�معدنی�در�کشور�توسعه�می�یابد

ریلی�که�برای�ذوب�آهن�سودآور�شد

رئیس کل دادگس��تری اس��تان یزد از واگ��ذاری بی ضابطه 
مجتمع فولاد میبد یزد خبرداد.

به گزارش ایسنا، غلامعلی دهشیری با اعلام خبر تایید فسخ 
واگ��ذاری مجتم��ع فولاد میبد با ورود دس��تگاه قضایی، اظهار 
ک��رد: مجتمع بزرگ فولاد میب��د از جمله بخش های تولیدی و 
اقتصادی کش��ور است که متاسفانه گرفتار واگذاری  بی ضابطه 
شده بود. در زمینه سیاست دستگاه قضایی در دوره جدید برای 
رس��یدگی ویژه به موضوع واگذاری های غیراصولی و در نتیجه 
پیگیری و دس��تورات ریاست قوه قضاییه، پرونده مجتمع فولاد 

میبد نیز مورد رسیدگی ویژه قرار گرفت.

وی افزود: این مجتمع ۳ هزار سهامدار مردمی دارد؛ اما یکی 
از سهامداران عمده به نام ریخته گران با وجود دریافت وام کلان 
بانکی به واسطه تصدی این مجتمع، با مدیریت نامطلوب باعث 

تعطیلی مجتمع فولاد میبد و بیکاری چندصدنفر شده بود.
رئیس کل دادگستری استان یزد تصریح کرد: ریخته گران در 
پرونده اخلال در نظام اقتصادی محکوم شد و اموالش از سوی 
بانک های عامل توقیف ش��د؛ لذا دادگستری یزد برای پیگیری 
مزایده سهام وی و بازپرداخت مطالبات بانک ها و واگذاری سهام 

به سرمایه گذاران جدید اقدامات مقتضی را انجام داد.
مق��ام قضای��ی اس��تان ی��زد تصریح ک��رد: از س��ویی دیگر، 

دادگس��تری استان یزد به همراه سایر دستگاه های ذی ربط در 
اس��تان، در زمینه احیای حقوق عامه، موضوع فس��خ واگذاری 
مجتمع فولاد میبد را دنبال کرد که این امر منجر به صدور رای 
هیات داوری س��ازمان خصوصی سازی مبنی بر ابطال واگذری 

مزبور شد. 
دهشیری گفت: پس از اعتراض ذی نفع به رأی هیات داوری 
س��ازمان خصوصی سازی مبنی  بر فسخ واگذاری مجتمع فولاد 
میب��د، پرونده در دادگاه حقوقی تهران مورد رس��یدگی دوباره 
ق��رار گرفت که در این مرحله نیز با پیگیری های دادگس��تری 
اس��تان ی��زد، در نتیجه ادل��ه متقن موجود، رأی تنفیذ فس��خ 

واگذاری مجتمع فولاد میبد تایید ش��د. رئیس کل دادگستری 
اس��تان یزد خاطرنش��ان کرد: با پیگیری ها و اقدامات دستگاه 
قضایی در اس��تان یزد، مش��کل واگذاری بدون ضابطه مجتمع 
فولاد میبد حل ش��د و اکنون این مجتمع پرظرفیت و اشغال زا 
در مالکی��ت دولت و س��ازمان خصوصی س��ازی ق��رار دارد که 
امی��د اس��ت با تدابی��ر دس��تگاه های اجرایی و مس��اعدتی که 
دس��تگاه قضایی خواهد داش��ت، هر چه زودتر فرآیند واگذاری 
مجتم��ع فولاد میبد به فرد یا اف��راد دارای اهلیت وفق ضوابط 
 به س��رانجام برس��د و ای��ن مجتم��ع هر چه زودتر ب��ه چرخه 

تولید بازگردد.

واگذاری بی ضابطه مجتمع فولاد میبد فسخ شد
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زخم بخشنامه ها بر تن زنجیره فولاد
مرضیه احقاقی

خبرنگار

محم��د  گذش��ته،  هفت��ه  چهارش��نبه 
نهاوندیان، معاون اقتصادی رئیس جمهوری 
در نام��ه ای خط��اب ب��ه وزی��ر صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت و همچنین وزی��ر امور 
اقتص��اد و دارای��ی، ش��یوه نامه ای را برای 
س��اماندهی عرض��ه و تقاض��ای زنجی��ره 
ف��ولاد اع��ام ک��رد. ای��ن ش��یوه نامه ب��ا 
 موج��ی از اس��تقبال ها و انتق��ادات روبه رو 

شد.
 اما نکته مش��ترک میان همه موافقان و 
مخالفان طرح یادشده این است که در روند 
تنظیم آن از نظ��رات فعالان زنجیره فولاد 
و تشکش��ل های مختلف بخش خصوصی و 

انجمن ها استفاده نشده است. 

در همی��ن حال، حجم عظی��م مصوبات 
طی ماه های گذش��ته با هدف تنظیم بازار 
فولاد از س��وی نهاده��ای مختلف دولتی و 
حتی سایر قوای کشور، تعجب برانگیز است؛ 
مصوباتی ک��ه فرقی نمی کن��د امضای چه 
 کسی پای آنهاست، چراکه در عمل اجرایی

 نمی شوند. 
درواق��ع بای��د اق��رار ک��رد ک��ه اقتصاد 
دستوربردار نیس��ت. چنانچه یک مصوبه با 
پارامترهای کان اقتصادی کشور همخوانی 
نداشته باشد و به ضرر تولیدکنندگان باشد، 

در عمل قابلیت اجرا نخواهد داشت.
 این دس��ت مصوبات غیرکارشناس��ی به 
نفع مصرف کننده نهایی که خریدار از بازار 
آزاد است، نیست و تنها در برهه ای از زمان 
موازنه سود را در حلقه های مختلف زنجیره 

تولید تغییر می دهد. 

دبیر و عضو هیات مدیره س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران 
گفت: خوش��بختانه می��زان تولید آلومینیوم نس��بت به مدت 
مش��ابه سال قبل حدود ۶۹ درصد افزایش داشته و این بیشتر 
به علت به مدار تولید آمدن ش��رکت مجتمع صنایع آلومینیوم 
جنوب )س��الکو( و به مدار تولید برگش��تن دیگ های خاموش 

شرکت آلومینیوم المهدی هرمزال است.
آریا صادق نیت حقیقی در گفت وگو با ایراسین درباره آخرین 
وضعیت میزان تولید آلومینیوم در کش��ور گفت: خوشبختانه 
میزان تولید آلومینیوم نس��بت به مدت مشابه سال قبل حدود 
۶۹ درصد افزایش داش��ته و این بیش��تر به علت به مدار تولید 
آمدن ش��رکت مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب )س��الکو( و به 
م��دار تولید برگش��تن دیگ های خاموش ش��رکت آلومینیوم 

المهدی هرمزال اس��ت. دبیر سندیکای صنایع آلومینیوم ایران 
در ادامه به طرح های توس��عه ای در زمین��ه صنعت آلومینیوم 
کش��ور اش��اره کرد و گف��ت: درحال حاضر تنه��ا تامین کننده 
آلومینای کش��ور کارخانه آلومینای جاجرم در استان خراسان 
ش��مالی است که ظرفیت تولید آن ۲۸۰ هزارتن در سال است 
که توانایی تامین ۲۰ درصد آلومینای مورد نیاز کش��ور را دارد 
و مابقی نیاز داخل از طریق واردات انجام می شود. برای جبران 
این کس��ری طرح��ی در منطقه اقتصادی پارس��یان در زمینه 
تامین آلومینا در حال بررس��ی اس��ت که مراحل ابتدایی خود 
را طی می کند و امیدواریم این طرح عملیاتی ش��ود و بخش��ی 
از کس��ری تولید آلومینا در کش��ور برطرف ش��ود. خبر خوب 
دیگر اینکه در ش��رکت المهدی هرم��زال همچنان دیگ های 

خاموش قرار اس��ت به مدار تولید برگردند و به ظرفیت تولید 
آلومینی��وم اضافه ش��ود. همچنین از فازه��ای بعدی مجتمع 
صنایع آلومینیوم جنوب )سالکو( می توانیم به عنوان طرح های 
توس��عه ای نام ببریم که فاز اول آنکه فاز ۱۰۰ هزار تنی بود در 
حال تکمیل است و نهایتا با تکمیل فازهای بعدی به ۳۰۰هزار 
تن خواهد رس��ید. ص��ادق نیت حقیقی به تاثیر نوس��انات ارز 
روی ب��ازار آلومینیوم پرداخت و افزود: آلومینیوم مثل س��ایر 
فلزاتی که در کش��ور تولید می ش��ود نیس��ت؛ یعنی مثل مس 
و ف��ولاد که تقریبا در آنها خودکفا هس��تیم و از معدن تا آخر 
زنجیره در داخل تامین می شود در صنعت آلومینیوم این گونه 
نیس��ت و ما فقط در بحث انرژی خودکفا هستیم و ۲۰ درصد 
آلومینای آن در داخل تولید می شود و مابقی مواد اولیه شامل 

آلومینا، پترولیوم ک��وک، آلومینیوم فلورید، کریولیت و... همه 
وارداتی هس��تند و تولید ارزبری اس��ت و خیلی به نرخ جهانی 
وابس��ته اس��ت. درحال حاضر قیمت های جهانی رو به افزایش 
اس��ت و باعث ش��ده قیمت ها در بازار افزایش داشته باشد. از 
طرفی بعد از انتخاب��ات امریکا یک تاطمی در بازار ارز و دلار 
ایجاد ش��د و همین منجر به این شد که ارتباط بین نرخ بازار 
و بورس تغییر کند و بر مبنای انتظارات کاهش��ی، نرخ بازار از 
ب��ورس پایین تر بیاید. این مس��ئله باعث ش��ده در ۲ و ۳هفته 
اخیر عرضه های روی تابلو بورس متقاضی و خریداری نداشته 
باش��د که امیدورایم با سیاست های که برای این گونه مواقع در 
ب��ورس وجود دارد؛ کاهش نرخ صورت بگیرد تا دوباره ش��اهد 

رونق بازار باشیم.

 مقابله با کرونا 
در فولاد مبارکه اصفهان

به�روز راع�ی – سرپرس�ت روزنام�ه روزگار 
مع�دن در اصفهان: مدیر بهداش��ت حرفه ای ایمنی و 
محیط زیس��ت فولاد مبارکه اصفه��ان، از تهیه و تدوین 
گردشکار شناس��ایی خطرات و ارزیابی ریسک ویروس 

کووید-۱۹ در این مدیریت خبر داد. 
به گ��زارش روابط عموم��ی فولاد مبارک��ه اصفهان، 
حس��ین مدرس��ی فر، هدف از تهیه و اباغ این گردشکار 
به کلیه واحدها و نواحی ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
را ارزیابی ریس��ک ابتا به وی��روس کرونا در محیط های 
شغلی و تمامی محیط های کاری، فعالیت ها و فرآیندها 
برشمرد و افزود: تعیین خطرات، ریسک های ابتا به این 
بیم��اری و ارزیابی فرصت های مرتبط با آن از جمله دیگر 

اهداف تهیه این گردشکار است.
وی گفت: پیشگیری از بروز انواع بیماری ها، اختالات 
و آس��یب های ناش��ی از کار ی��ا مرتبط با محیط ش��غلی 
ازجمله اهداف توسعه پایدار و افزایش بهره وری به شمار 

می روند.
وی همچنین خاطرنش��ان ک��رد: ارزیاب��ی وضعیت 
س��امت کارکنان در س��ازمان ها و محیط های ش��غلی 
یکی از فعالیت هایی اس��ت که می تواند منجربه کاهش 
این آس��یب ها و همچنین زیان ها و خسارات های ناشی 

از آن شود.
مدرس��ی فر در ادامه اف��زود: درحال حاضر، مهم ترین 
نگرانی بسیاری از دولت ها، مسئولان و تصمیم گیرندگان 
حوزه س��امت به بروز همه گیری ناش��ی از بیماری های 
عفونی و به ویژه پاندمی کووید- ۱۹ معطوف شده است و 
به همین دلیل، نقش و مسئولیت متخصصان بهداشتی 
صنعتی در زمینه ارائه مش��اوره و پیش��نهاد های لازم و 
کارب��ردی در مورد اقدامات کنترلی ب��رای محیط کار و 

جامعه شغلی بیش ازپیش آشکار است.
 وی در ادام��ه با تأکید ب��ر اینکه فولاد مبارکه اصفهان 
به منظور ایجاد، پیاده س��ازی و نگهداری این سیستم در 
کلیه مراحل از مش��ورت و مش��ارکت کارکنان در کلیه 
س��طوح اس��تفاده می کند، ابراز امیدواری کرد با اجرای 
ارزیابی ریس��ک در محیط ه��ای کاری و تدوین و رعایت 
ش��یوه نامه های بهداشتی، ش��اهد کنترل هرچه بیشتر 
این پاندمی و جلوگیری از گس��ترش بیش از پیش آن در 

جامعه و محیط های کاری باشیم.
مدرس��ی فر در ادام��ه گف��ت: متخصصان بهداش��ت 
حرف��ه ای و ایمنی ش��رکت با توجه به  ش��دت بیماری و 
پیامدهایی که ممکن اس��ت برای شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان داش��ته باشد، اقدام به مش��خص کردن روشی 

به عنوان روش ارزیابی ریسک کرده اند.
مدیر بهداشت حرفه ای ایمنی و محیط زیست شرکت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان ضمن تأکید ب��ر در نظر گرفتن 
تمامی عوام��ل تأثیرگذار در افزایش و کاهش ریس��ک 
در هن��گام انجام ارزیاب��ی آن، عنوان کرد: در نظر گرفتن 
ش��اخص میانگین س��نی و ش��اخص عوامل خطرس��از 
بیماری، شیوع بیماری، ش��رایط مواجهه افراد با در نظر 
گرفتن ش��رایط محیط کار و نیز سطح نگرش بهداشتی 

افراد ازجمله شاخص های در نظر گرفته  شده است.
مدرسی فر همچنین به در نظر گرفتن ماتریس تعیین 
س��طح ریس��ک جهت تعیین سطوح ریس��ک واحدها و 
مش��خص کردن مکانیسم برخورد اش��اره کرد و گفت: 
به عنوان مثال برای واحدهایی که ریس��ک زیادی برای 
آنها ارزیابی می ش��ود، نسبت به اتخاذ تصمیمات ویژه در 

کمیته بحران شرکت اقدام خواهد شد.

پیام مدیرعامل فولاد 
هرمزگان برای کسب رکورد 

ماهیانه 
فرزاد ارزانی، مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان ضمن 
گرامیداش��ت هفته بسیج، کسب رکورد ماهیانه و روزانه 
تولی��د را به همکاران خود تبریک و آن را س��بب غرور و 
س��ربلندی برای کارکنان دانست و اظهار امیدواری کرد 
فولاد هرمزگان همچنان در مسیر تعالی و بهبود مستمر 

گام بردارد: 
پیام مدیرعامل فولاد هرمزگان به کارکنان این شرکت 

بدین شرح است: 
با سام خدمت همکاران محترم

 در آغاز هفته بسیج که یادآور شجاعت، ایثار و مقاومت 
ملت بزرگ ایران اس��ت و با ی��اری خداوند متعال و عزم 
راس��خ فولاد مردان ف��ولاد هرمزگان، ب��رای دومین بار 
در س��ال جهش تولید رکوردهای ه��ای تولید را جابه جا 
ک��رده و موفق ش��دند رکورد تولی��د روزانه خ��ود را به 
می��زان ۶۳۱۱تن در ۲۷ آبان م��اه و رکورد ماهانه تولید 
را به میزان ۱۳۸۲۲۶ تن افزایش دهند که س��بب غرور و  

سربلندی برای کلیه همکاران است.
اینجان��ب این موفقیت بزرگ را به کلیه کارکنان عزیز 
و دیگر ذینفعان ش��رکت تبریک عرض کرده و امیدوارم 
ب��ا ی��اری خداوند بزرگ و همت و تاش هر چه بیش��تر، 

همچنان در مسیر تعالی و بهبود مستمر گام برداریم.

اخبار

طرح های بی نتیجه ادامه دارد

نه به بورس کالا 

ابوذر انصاری، کارش��ناس بازار کالای��ی در گفت وگو با 
»روزگار معدن« و در پاس��خ به س��والی مبن��ی بر صدور 
طرح های متعدد از سوی مجلس شورای اسامی و دولت 
ب��رای تنظیم بازار فولاد طی هفته های اخیر، گفت: گویی 
مس��ئولان و سیاس��ت گذاران برای صدور بخش��نامه  ها و 
ارائه طرح های جدید با هم مس��ابقه گذاش��تند. در همین 
حال، جناح ه��ای مختلف به دنبال آن هس��تند که از این 
فرصت بیش��ترین اس��تفاده را برای انتخابات س��ال آینده 
ریاس��ت جمهوری بکنند. متاس��فانه قابلیت اجرایی شدن 
این طرح ه��ا آنقدرها هم اهمیت ن��دارد. در همین حال، 
نتیج��ه طرح های یادش��ده، رانت و فس��ادی که به همراه 

دارند، اصا مورد توجه نیست. 
مصوباتی که اجرایی نمی شوند �

وی درباره شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
فولاد که از س��وی معاون اقتصادی رئیس جمهوری اباغ 
شده، گفت: این طرح با ابهامات قابل توجهی همراه است. 
به عاوه آنکه این سوال مطرح است که شیوه نامه یادشده 
ازس��وی چه کسانی و با مش��ورت چه کسانی تدوین شده 

است؟ 
ب��ه اعتقاد م��ن این دس��تورالعمل، هم��ان پیش نویس 
ش��یوه نامه معاون��ت معاونت امور مع��ادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اس��ت، تنها با این تفاوت 
که س��قف رقابت از معامات حذف شده است. وقتی یکی 
از معاونت های وزارت صنعت، معدن و تجارت به تنهایی و 
بدون مش��ورت فعالان آن بخ��ش و متخصصان آن حوزه 
طرحی را می نویس��د و همان طرح از س��وی مسئولان و 
سیاست گذاران اباغ می ش��ود؛ نباید به اجرایی شدن آن 
امید داش��ت. انصاری افزود: مگر مصوبات پیش��ین دولت 
و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت درب��اره زنجیره فولاد، 
الزام آور نبودند؟ پس چرا اجرایی نشدند؟مگر چندی پیش 
عرض��ه ماهانه ۶۶۰ هزار تن ش��مش فولاد در بورس کالا 
مصوب نشد؟ این مصوبه چه میزان اجرایی شد؟ کدام یک 

از واحدهایی که این مصوبه را رعایت نکردند، بازخواس��ت 
ش��دند؟ به همین ترتی��ب، باید بپذیریم ای��ن مصوبه نیز 
قابلیت اجرایی شدن ندارد. این کارشناس گفت: متاسفانه 
سیاس��ت گذاران گمان می کنند وقتی طرحی را با امضای 
وزیر یا س��ایر مس��ئولان رده بالای کشوری مصوب کنند، 
به منزله اجرایی ش��دن آن اس��ت. اما در عمل مکانیس��م 
بازار از هیچ کدام از شیوه نامه های یادشده پیروی نمی کند. 
درواقع باید بپذیریم اباغیه هایی که با ش��رایط اقتصادی 
کش��ور همخوانی ندارد یا بدون رضایت و مشورت فعالان 

آن حوزه مصوب شده اند، در عمل اجرایی نمی  شوند. 
بازار در آستانه سرکشی �

انص��اری در ادام��ه تاکید کرد: طی هفته ه��ای اخیر از 
می��زان تقاض��ا برای خرید ش��مش ف��ولاد در بورس کالا 
به دلیل توقف روند صعودی دلار، کاس��ته شده و این بازار 
با رکود روبه رو اس��ت؛ بنابراین ش��اید در چنین موقعیتی 
این ش��یوه نامه مشکلی ایجاد نکند اما چنانچه روند قیمت 
دلار دوباره صعودی ش��ود، مشکات و اعتراضات از سوی 
فولادسازان آغاز می ش��وند. یعنی مثل سابق نباید انتظار 
اجرای این دس��تورالعمل را از س��وی فولادی ها داش��ته 
باش��یم.  وی در ادامه و درباره تعیین قیمت پایه ش��مش 
فولاد براس��اس ۸۰ درصد قیمت منطقه سی آی اس و نرخ 
ارز نیمایی گفت: نرخ تعیین شده منطقی به نظر نمی رسد 
و ب��دون تردید با بازگش��ت رونق به ب��ازار این محصول، 
فولادی ها دس��ت از عرضه محصولات خود در بورس کالا 
می کش��ند.  انصاری با اشاره به روند قیمت گذاری شمش 
فولاد گفت: کف قیمت پایه ش��مش عرضه شده در بورس 
کالا ابت��دا براب��ر ۸۳ درصد قیمت ای��ن محصول در فوب 

خلیج فارس بود. 
در ادام��ه قیمت پایه به ۸۸ درصد نرخ فروش ش��مش 
در فوب خلیج فارس افزایش یافت. در ادامه به دلیل برخی 
اختاف��ات قیمت پایه در اختیار ش��رکت ب��ورس کالای 
ای��ران قرار گرفت و بعد هم قیمت پایه ش��مش برابر ۹۵ 

درص��د قیمت ف��وب خلیج فارس تعیین ش��د. وی افزود: 
متاس��فانه سیاس��ت گذاران مجلس و دولت به ش��دت در 
روند قیمت گذاری ها دخالت می کنند. این درحالی اس��ت 
که انتظار می رود قیمت ها متناس��ب ب��ا متغیرهای کان 
اقتص��ادی تعیین ش��ود و در واقع تنظیم ب��ازار به معنی 

تعادل طرف عرضه و تقاضاست و نه کاهش قیمت.
این روند در س��ایر محصولات به جز فولاد نیز مشاهده 
می ش��ود که تاکنون هیچ نتیجه مثبتی از آن دیده نشده 
است. در واقع قیمت های واقعی در بازار کشف می شوند. 

این کارش��ناس در پاسخ به س��والی مبنی بر اعتراضات 
تولیدکنن��دگان صنایع پایین دس��تی مبنی ب��ر بالا بودن 
قیمت ش��مش فولاد و ت��اش آنها مبنی بر کاهش قیمت 
گفت: با وجود همه اعتراضاتی که از س��وی فعالان صنعت 
فولاد کشور مطرح می شود اما باید اقرار کرد که در شرایط 
موج��ود همه این تولیدکنندگان منتفع ش��ده اند. درواقع 

این شرایط تنها به ضرر مصرف کننده نهایی است. 
انص��اری در ادامه گفت: تجربه حکای��ت از آن دارد که 
حتی اگر نرخ پایه فروش ش��مش در بورس به ۵۰ درصد 
قیم��ت جهانی هم کاهش یابد، باز هم در قیمت محصول 
نهای��ی با توجه به متغیر ه��ای کان اقتصادی که در بازار 
آزاد ب��ه مصرف کننده نهای��ی فروخته می ش��ود، تفاوتی 
حاص��ل نخواهد ش��د، چراکه بازار دس��توربردار نیس��ت. 
بنابراین دولت و س��ایر سیاس��ت گذاران باید تاش کنند 
اخت��اف میان قیمت یک محص��ول در بورس کالا و بازار 
آزاد کاهش یابد، چراکه بیشتر شدن اختاف میان قیمت 
ی��ک محصول در بازار آزاد و بورس به منزله ایجاد رانت و 

فساد و سودجویی عده ای خاص است. 
وقتی قیمت غلط باش��د و در همین ح��ال، متغیرهای 
اقتص��ادی به ش��دت صعودی باش��ند، فاصل��ه قیمت یک 
محص��ول در ب��ورس کالا و ب��ازار آراد به ش��دت افزایش 
می یاب��د؛ بنابراین با وجود قیمت گذاری غلط در ش��رایط 

تورمی، مصرف کننده نهایی منتفع نخواهد شد. 

مسئولان مکلف به ارائه طرح  �
انصاری در ادامه افزود: یکی از مش��کات زنجیره فولاد، 
تعدد اباغیه ها و شیوه نامه هاس��ت. گویی همه مس��ئولان 
خ��ود را موظف می دانن��د برای تنظیم ب��ازار فولاد گامی 
بردارند. همین احس��اس تکلیف برای بازگشت آرامش به 
بازار فولاد، نه تنها نتیجه مثبتی به دنبال نداش��ته، بلکه بر 

چالش های این صنایع نیز افزوده است. 
کارش��ناس ب��ازار کالایی اف��زود: در همین ح��ال باید 
تاکید ک��رد که طرح یادش��ده کاما ضدصادرات اس��ت. 
صادرات ی��ک فرآیند زمانبر اس��ت و تولیدکننده موظف 
اس��ت براس��اس قرارداد فروش خارجی خ��ود، ماهانه به 
میزان مش��خصی محصول را در ب��ازار جهانی عرضه کند؛ 
بنابرای��ن وصل کردن تقاضای داخلی به صادرات اش��تباه 
اس��ت، چراکه تقاضا براس��اس نرخ دلار شکل می گیرد و 
متغیر اس��ت. در چنین ش��رایطی، گ��ره زدن صادرات به 
نوس��انات نرخ ارز به عن��وان یک پارامتر به ش��دت متغیر، 
اش��تباه است.  وی تنها راه حل تنظیم بازار فولاد را تعیین 
میزان کف عرضه دانست و افزود: میزان کف عرضه باید با 
نظرخواهی از فعالان این صنعت و چانه زنی میان دولت و 
تولیدکنندگان شمش تعیین و در ادامه نیز الزامات قانونی 
کاف��ی برای اجرای آن تنظیم ش��ود. در عین حال بورس، 
باید تنها مکانیسم فروش محصولات در بازار داخلی باشد 
تا از چالش های کنونی دور ش��ویم.  در سال جاری شاهد 
هس��تیم صادرات فولاد کاهش یافته اما در عین حال این 
محص��ولات در ب��ورس کالا نیز عرضه نش��ده اند؛ یعنی از 
طری��ق بورس قیمت ها خارج از بورس کنترل می ش��ده و 
شمش در بازار آزاد به فروش رفته است. انصاری در پایان 
تاکید کرد: این ش��یوه نامه به ش��دت ناقص است، ابهامات 
بس��یاری دارد و ایرادات فراوانی به آن وارد است. به عاوه 
آنکه راهکارهای مطرح شده در این شیوه نامه، قبا در بوته 
آزمای��ش قرار گرفته اند، اما نتیجه مطلوبی حاصل نش��ده 
است؛ بنابراین تجدیدنظر در آن ضروری به نظر می رسد. 

س��یدعلی محمد ابویی مهری��زی، نایب رئی��س انجمن 
نوردکاران و از فعالان صنعت فولاد در گفت وگو با »روزگار 
معدن« و در ارزیابی شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای 
زنجیره فولاد، گفت: بخش قابل توجهی از این ش��یوه نامه 
براس��اس پارامترهای درستی تدوین شده و این زنجیره را 
به س��مت و سوی خوبی پیش می برد، اما انتقاداتی نیز به 
آن وارد است و اصاح این ایرادات ضروری به نظر می رسد. 
وی با اش��اره به م��اده ۵ این ش��یوه نامه مبنی بر اینکه 
خرید اسلب، شمش و انواع ورق های فولادی فقط ازسوی 
واحده��ای تولیدی درج ش��ده در س��امانه بهین یاب مجاز 
اس��ت، گفت: ورود مواد خام به بورس و س��پس توزیع آن 
میان صنایع پایین دس��تی گزینه مناس��بی است، چراکه 
اجرایی شدن این ماده زمینه تکمیل زنجیره ارزش افزوده 
و رون��ق تولید را به هم��راه دارد. به عاوه آنک��ه به ایجاد 
موقعیت های ش��غلی متعدد نیز منجر می ش��ود. ابویی در 
ادامه با اش��اره به تبصره ۲ م��اده ۱۲ این مصوبه مبنی بر 
اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است به نحوی 
برنامه ریزی کند که در س��ال جاری نس��بت به س��ال ۹۸ 
دست کم ۲۰ درصد صادرات شمش با محصولات فولادی 
نهایی جایگزین شود، اظهارکرد: این تبصره نیز در راستای 
اه��داف کان اقتصادی کش��ور؛ یعنی حرکت در مس��یر 
ارزش آفرینی اس��ت. بدون تردید در س��ایه اجرایی شدن 

این ماده، ص��ادرات کالاهای تکمیلی ب��ه جای مواد خام 
افزایش خواهد یافت و این اقدام زمینه توس��عه اقتصادی 

کشور را فراهم می کند. 
نای��ب رئیس انجمن نوردکاران در ادامه و در بیان نقاط 
ضع��ف این ش��یوه نامه، گف��ت: بورس کالا، یک ش��رکت 
خصوصی اس��ت و ظرفیت ورود تم��ام محصولات زنجیره 
ف��ولاد را ندارن��د. در همین ح��ال، ب��ورس کالا اغلب در 
معام��ات، ط��رف واحدهای فولادی بالادس��تی اس��ت. 
بنابراین به اعتقاد ما باید مکانیسم دیگری نیز برای بورس 

در کنار بورس کالا شکل بگیرد. 
به عاوه آنکه ورود مواد خام یعنی تا حلقه تولید شمش 
و ورق فولادی در بورس کالا ضروری است، چراکه امکان 
ایجاد ارزش افزوده بیش��تر در رون��د تولید این محصولات 
وجود دارد. فقط هم تولیدکنندگان امکان خرید از بورس 
کالا را داش��ته باش��ند. اما کالاهای نهای��ی مانند میلگرد، 
پروفیل، نبشی و... در اختیار توزیع کننده یا مصرف کننده 
ق��رار می گیرد؛ بنابرای��ن عرضه تمام ای��ن محصولات در 
بورس ض��روری به نظر نمی رس��د، چراک��ه مصرف کننده 

نهایی از بورس خرید نمی کند.
 این فعال صنعت فولاد تاکید کرد که قیمت پایه شمش 
فولاد در این ش��یوه نامه همچنان براساس نرخ ارز نیمایی 
تعیی��ن می ش��ود و انتقاداتی به آن وارد اس��ت، چرا باید 

قیمت یک محصول تولید داخلی براس��اس نرخ ارز تعیین 
ش��ود؟ درواقع در سایه این دس��ت سیاست ها، تنش هایی 
وابس��ته به نرخ ارز ایجاد می ش��ود که رون��د تولید را در 
صنای��ع مختلف تحت تاثیر قرار می دهد. وی خاطرنش��ان 
ک��رد: مصوبه م��ورد بحث به م��وازات طرحی اس��ت که 
نمایندگان مجلس شورای اسامی با عنوان توسعه و تولید 
پایدار ف��ولاد با رویکرد اصاح سیاس��ت های تنظیم بازار 
پیگی��ری می کنند.  گویی دول��ت در رقابت با مجلس این 
مصوبه را صادر کرده است. بدون شک این گونه مقررات و 
مصوبات موازی با همدلی نتیجه مثبتی را به دنبال خواهد 

داشت.
سقف قیمت  را ندید نگیرید  �

ابویی در پاس��خ به س��والی مبنی بر روند قیمت گذاری 
در شیوه نامه جدید گفت: یکی از نقاط ضعف این مصوبه، 
مشخص نبودن سقف قیمت ش��مش در بورس کالاست، 
چراک��ه در چنین ش��رایطی حتی این ام��کان وجود دارد 
که قیمت ها به بالاتر از ن��رخ جهانی افزایش یابند. دلیلی 
ندارد قیمت فولاد در کش��ور ما بالاتر از نرخ جهانی باشد. 
بنابراین لازم ب��ود حداقل قیمت جهانی به عنوان س��قف 
قیمتی تعیین ش��ود. درواقع نبود س��قف قیمتی به منزله 
ایجاد راهکاری برای کاس��بی برای صنایع بالادس��تی در 
دوران تحریم محس��وب می ش��ود و باید جلوی آن گرفته 

شود. رئیس انجمن نوردکاران در پایان افزود: به اعتقاد ما 
شرکت بورس کالای ایران این شیوه نامه را در هفته جاری 

و تحت نظر فولادسازان اجرایی نمی کند. 

ب��دون تردید ایجاد زمینه بازگش��ت تع��ادل به بازار 
فولاد و رفع نابس��امانی های موج��ود در این زنجیره از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت، چراک��ه فولاد به طور 
مس��تقیم با زندگی مردم سروکار دارد. شاید به همین 
دلیل نیز بس��یاری از سیاست گذاران در تاش هستند 
به نوعی گرهی از مشکات این زنجیره باز کنند. گویی 
رقابت��ی برای رفع چالش های زنجیره فولاد میان دولت 
و مجلس ش��کل گرفته اس��ت. بر همین اساس نیز هر 
روز هر کدام اقدام به ارائه طرح یا ش��یوه نامه ای جدید 
می کنند. اما آنچه درباره ش��یوه نامه  س��اماندهی عرضه 
و تقاضای زنجیره فولاد روش��ن اس��ت، این اس��ت که 
این شیوه نامه سرش��ار از ابهامات و تناقضات اساسی و 
اجرایی و البته امضاهای طایی فراوان اس��ت؛ بنابراین 
لزوم بازنگری در آن با توجه به نظرات فعالان این بخش 

و کارشناسان ضروری به نظر می رسد. 

سخن پایانی

افزایش 69 درصدی میزان تولید آلومینیوم 
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کفه ترازوی خرید به سمت حقوقی ها

نقدینگی در حال ورود دوباره به بورس

تاثیر کاهش زمان پیش گشایش بر صف های فروش

تکذیب تشکیل »بازار برتر« در بورس

پتانسیل های بورس برای استارت یک حرکت صعودی

گروه معدن

بررس��ی روند خرید و فروش های سهامداران بورسی 
در دومین ماه پاییز، نش��ان از س��بقت بازیگران عمده 
در س��مت خرید س��هام دارد. به طوری که در این ماه 
حقوقی ها ب��ا حمایت قابل توجه خ��ود و جمع آوری 
سهام توانستند بیش از 5هزار میلیارد تومان نقدینگی 

به پرتفوی خود منتقل کنند.
به گزارش س��نا، بورس تهران در حالی آخرین هفته 
آب��ان ماه را با عملکرد مثبت و ثب��ت بازدهی بیش از 
10درصدی س��پری کرد که این عملک��رد قابل توجه 
س��بب ش��د بازدهی آبان م��اه بورس ته��ران به زیان 
4.7درصدی محدود ش��ود. در همین زمینه بازیگران 
خرد بازار سهام نیز در برخی مواقع خریدار و در بیشتر 
موارد فروشنده بودند و در مجموع 18 روز کاری آبان 
 ماه، سهامداران حقیقی تنها در 5 روز در نقش خریدار 
ظاهر ش��دند. در نهای��ت نیز 5 ه��زار و 253 میلیارد 
تومان نقدینگی از س��بد سهامداران خرد بازار خارج و 
به پرتفوی حقوقی ها منتقل شد که بخش عمده ای از 

خرید حقیقی ها به هفته آخر ماه تعلق داشت.
جزئیات بیش��تر از روند تغییر مالکیت ها در این ماه 
نش��ان می دهد که نخس��تین روز معاملاتی آبان ماه با 
خریدهای پرحجم س��هامداران عمده آغاز ش��د و در 
نهای��ت خالص خرید بی��ش از 730میلیارد تومانی در 
کارنامه این روز حقوقی ها ثبت شد. روند مزبور تا 7روز 
متوالی ادامه داش��ت و این م��دت در مجموع 5.8هزار 
میلیارد تومان نقدینگی به پرتفوی حقوقی های بورس 
منتقل شد. این مس��یر در نیمه آبان ماه با توقف یک 
روزه، به س��مت خری��داران حقیقی تغیی��ر جهت داد 
و در روز 14آب��ان ماه، معامله گران خ��رد بازار حدود 
۶00میلیارد تومان نقدینگی به پرتفوی خود افزودند. 

ام��ا روند مزب��ور ت��داوم چندانی نداش��ت و به همان 
یک روز ختم ش��د، ب��ه طوری که از ف��ردای آن و به 
مدت 5روز متوالی، س��هامداران عمده س��کان خرید 
را در دس��ت گرفته و خالص خرید بی��ش از 2.5هزار 
میلی��ارد تومانی را در کارنامه خ��ود ثبت کردند. این 
در حالی اس��ت که با توجه به فضای مثبت ایجاد شده 
در هفته پایانی آبان ماه، خریدهای بیشتری را از سوی 
سهامداران خرد ش��اهد بودیم که بیشترین میزان آن 
در طول ماه گذشته مربوط به معاملات آخرین روز ماه 
یعنی چهارشنبه 28 آبان ماه بود که بیش از یک هزار 
میلیارد تومان نقدینگی ب��ه پرتفوی بازیگران حقیقی 

منتقل شد.
چه سهامی بیشتر خریداری شد؟ �

در میان صنایع بورس��ی، گروه چندرشته ای صنعتی 
که پ��س از توقف طولانی مدت »شس��تا« در روزهای 

پایانی این م��اه اصلی ترین نماد خود را بازپس گرفت، 
با بیش��ترین اقبال حقیقی همراه ش��د. به این ترتیب 
صنعت مذکور در دومین ماه پاییز ش��اهد ورود حدود 
170 میلی��ارد تومان پول حقیقی بود که در این میان 
»شستا«، خالص خرید 409 میلیارد تومانی را به خود 
اختصاص داد. گروه کوچک کاش��ی و سرامیک نیز به 
همراه س��هام گ��روه حمل ونقل از دیگ��ر صنایع مورد 

توجه سهامداران خرد در این ماه بودند.
همچنین در این م��اه معامله گران حقیقی به خرید 
س��هام گروه معدنی  نیز تمایل نشان دادند و در نهایت 
بی��ش از 44 میلی��ارد توم��ان نقدینگی ب��ه پرتفوی 
س��هامداران حقیقی در گروه معدنی منتقل ش��د. در 
ای��ن میان بخش عم��ده ای از خریدها ب��ه جمع  آوری 
س��هام باما تعلق داش��ت. به طوری ک��ه خالص خرید 
»کاما« از مجموع تغیی��ر مالکیت در گروه معدنی نیز 

فراتر رف��ت؛ در این ماه حقیقی ه��ای »کاما« بیش از 
235میلیارد تومان نقدینگی به پرتفوی خود افزودند. 
در گروه ش��یمیایی نیز سهامداران خرد به جمع آوری 
سهام صنایع پتروشیمی خلیج فارس تمایل نشان داده 
و در مجموع خالص خرید بیش از 120میلیارد تومانی 
در این نماد ثبت کردند. در س��مت مقابل، سهامداران 
عم��ده بیش��ترین خری��د و بعضا حمایت را از س��هام 
زیرمجموعه  گروه فلزات اساسی داشتند. به طوری که 
در این گ��روه خالص خریدی در حدود 2هزار میلیارد 
تومان را ثبت کردند. بخش عمده این خریدها به جمع 
آوری س��هام دو نماد فولاد مبارک��ه و ملی مس ایران 
تعلق داش��ت. در این میان یک هزار میلیارد تومان از 
این رقم به انتقال سهام »فولاد« و بیش از ۶00میلیارد 
تومان نیز به خالص خرید سهام »فملی« تعلق داشت.
دو گروه بانک و خودرو نی��ز از دیگر صنایعی بودند 
که معاملات آبان  ماه را با حمایت حقوقی پش��ت س��ر 
گذاش��تند. در این راس��تا بانکی ها شاهد خالص خرید 
بی��ش از یک هزار و 300 میلیارد تومانی س��هامداران 
حقوق��ی بودند. در این می��ان دو  نماد بانک صادرات و 
بانک ملت بیشترین خرید را از سوی حقوقی ها تجربه 
کردند. خالص خری��د حقوقی ها در نماد »وبصادر« به 
525میلیارد تومان و در نماد »وبملت« نیز به بیش از 
4۶0میلیارد تومان رسید. در این ماه خودروسازان نیز 
با انتقال سهامی به ارزش ۶23 میلیارد تومان در مسیر 
پرتف��وی حقیقی ب��ه حقوقی همراه ش��دند که بخش 
عم��ده ای از این خریدها به جمع آوری س��هام س��ایپا 
تعلق داش��ت. به طوری که خالص خرید حقوقی های 
»خس��اپا« به حدود 350میلیارد تومان رس��ید. روند 
مزب��ور در دیگ��ر لیدر گروه یعنی ای��ران خودرو نیز با 
انتقال 2۶0میلیارد تومان نقدینگی در مس��یر پرتفوی 

سهامداران حقیقی به حقوقی دنبال شد.

ی��ک تحلیلگر بازار س��رمایه با هش��دار درباره نگاه 
کوتاه مدت داشتن به سودآوری در بازار سرمایه گفت: 
پول های خارج ش��ده از بورس در حال ورود مجدد به 

بازار سهام هستند.
افشین دهقان در گفت وگو با مهر با بیان اینکه نرخ 
س��هام با توجه به اصلاح نرخ گروه پالایش��ی، فلزی و 
خودرو در ماه های گذش��ته و نقدینگی که در جامعه 
موجود اس��ت، ش��رایط مناس��بی را برای تأمین مالی 
دولت از بازار سهام از طریق فروش سهام فراهم کرده 
است؛ گفت: در شرایطی که بازار صعودی است دولت 

حتی اگر س��هام خ��ود را بفروش��د و نقدینگی از بازار 
خارج کند، در روند بازار مشکلی ایجاد نخواهد کرد.

وی اف��زود: البته زمان و نحوه ورود منابع از س��وی 
دولت در بورس بس��یار مهم اس��ت؛ به نحوی که اگر 
حمایت منطق��ی از بازار صورت بگی��رد و تصمیمات 
دولتم��ردان همه جانب��ه و هم��راه با حمای��ت تمامی 
بخش های مختلف دولت باشد، تأمین مالی طرح های 
دولت از جمله پرداخ��ت یارانه نقدی، لطمه ای به بازار 

وارد نخواهد کرد.
ب��ه گفت��ه دهقان، ب��ازار ظرفی��ت رش��د را دارد و 

خریداران حقیقی س��هام، پول س��نگینی را وارد بازار 
س��هام می کنند که نش��ان می دهد نقدینگی در  حال 

هدایت به سمت بازار سهام است.
وی اظهارک��رد: پول هایی که در زمان ریزش از بازار 
خارج ش��ده اند، دوب��اره در حال بازگش��ت به بورس 
هس��تند؛ پس باید انتظار داش��ت نقدینگی سنگینی 

وارد شود.
این تحلیلگر بازار س��رمایه معتقد است بازار سرمایه 
چش��م انداز رو به رش��دی دارد به طوری که شاخص 
رش��د بزرگی را در آینده ش��اهد خواهد بود؛ به نحوی 

ک��ه اصلاح اخیر در آن گم می ش��ود. دهقان گفت: با 
توجه به رکود بازار مس��کن و حباب��ی بودن بازارهای 
طلا و ارز، نقدینگی تمایل دارد وارد بازار سرمایه شود 
ک��ه این اتفاق ارزنده ای اس��ت و پس از آن، حتی اگر 
دول��ت بخواهد باز هم منابع را از بازار خارج کند، بازار 
جای رشد دارد. دهقان معتقد است قیمت های سهام 
هم اکنون ارزنده اس��ت و مردم اگر با بررسی اقدام به 
خرید سهام کنند در کوتاه مدت به سود می رسند؛ ولی 
در میان مدت مردم باید مراقب باش��ند که هر سهمی 

را نخرند.

کاهش زمان پیش گش��ایش در بورس که تقریبا دو 
هفته اس��ت به تصویب س��ازمان بورس رسیده است، 
تا ح��دودی بر تعادل بازار س��رمایه ایران تاثیر مثبت 

داشته است.
به گ��زارش فارس، یک��ی از موضوعاتی که در تمام 
بورس ه��ای دنی��ا می توان آن را مش��اهده کرد، بحث 
پیش گش��ایش بازار اس��ت که می توان برای آن مزایا 

و معایب فراوانی را بر شمرد.
اما در بازار س��رمایه ایران این پیش گشایش تبدیل 
به یک معضل جدی شده است که برخی از این طریق 
و با موج سواری روی رفتار هیجانی سهامداران بورس، 
باعث ایجاد نوس��ان بیش از حد و یا قفل در صف های 

خرید می شوند.
کارشناسان معتقدند هدف از مرحله پیش گشایش 
ثبت سفارشات سهامداران بر اساس تحولات هر روز و 

کشف نرخ نمادها است.
یک��ی از مزایای مرحله پیش گش��ایش در صورتی 

که این مرحله به درستی و بدون اختلال شرکت های 
حقوقی و نوس��ان گیران انجام شود، می تواند به عنوان 
یک عامل موثر روی نرخ معاملات تاثیر گذار باش��د و 
همه اینها به صحیح بودن فرآیند دوره پیش گشایش 
و پرهیز از درج قیمت های غیر واقعی از س��وی معامله 

گران وابسته است.
پیش گش�ایش در بازاره�ای جهانی چه  �

زمانی است؟
زم��ان پی��ش گش��ایش در ب��ازار س��رمایه ای��ران 
از8:30صب��ح آغ��از و تا 9 صب��ح ادامه داش��ته و در 
این 30 دقیقه تمام سفارش��ات را افراد و س��هامداران 
اضاف��ه و ک��م  ی��ا  برداش��ته   می توانن��د گذاش��ته، 

کنند.
 با توجه به شرایط بورس ایران که در 3ماه گذشته 
رخ داد و بررس��ی های صورت گرفته، مش��خص است 
که تعدادی از س��هامداران با اغراض مختلف اصطلاحا 
سفارشاتی جعلی برای ایجاد ترس در بازار می گذارند 

که همین مس��ئله سبب تش��کیل صف های میلیونی 
فروش در بورس شده بود.

اما در بورس های جهان نحوه پیش گش��ایش کاملا 
با ش��رایط قبلی که در بازار س��رمایه ایران حاکم بود، 
تفاوت داش��ته است. در بس��یاری از بورس های جهان 
مرحله پیش گش��ایش به 2 مرحله پیش گش��ایش و 

مرحله مچینگ تقسیم می شوند.
در مرحل��ه پیش گش��ایش امکان گذاش��تن و لغو 
س��فارش وجود دارد و در زمان مچین��گ دیگر افراد 
حق برداش��تن و کاهش نرخ را نخواهند داشت. یعنی 
در این زمان سرمایه گذاران باید منتظر بازگشایی بازار 
باشند که ممکن است در نرخ گذاشته شده، سهم خود 

را از دست بدهند.
تغییر زمان پیش گشایش در بازار سرمایه  �

ایران مفید بود
در ای��ران، ابتدا س��ازمان بورس، ایجاد س��فارش و 
برداش��تن آن را در زمان پیش گشایش تخلف معرفی 

کرد و با افرادی که چنین اقدامی را انجام می دادند در 
چند مرحله برخورد شد.

بعد از گذش��ت زمان، سازمان بورس با کاهش زمان 
پیش گش��ایش ب��ه ده دقیق��ه و ایجاد زم��ان تطابق 
معاملات در 5 دقیقه، این زمان را به نصف کاهش داد. 
ویژگی این موضوع آن بود که در پیش گشایش جدید 
زمان تطابق یا مچینگ معاملات آورده ش��ده بود و در 
این مدت افراد نمی توانند دس��ت به سفارش��ات خود 
بزنند. این مس��ئله تا حدود زیادی توانست صف های 
فروش را کاهش داده و بازار را به حالت تعادل برساند.
نکته قاب��ل توجه در ای��ن زمینه اق��دام دیرهنگام 
س��ازمان ب��ورس در این رابطه بوده اس��ت. س��ازمان 
ب��ورس می توانس��ت ب��رای جلوگیری از سفارش��ات 
جعل��ی ک��ه تنها ه��دف آنها ترس��اندن س��هامداران 
خ��رد و ایج��اد صف ه��ای فروش ب��وده اس��ت، این 
 اقدام را صورت دهد تا ش��اید ب��ازار با ریزش کمتری 

مواجه می شد.

ش��ایعاتی در فض��ای مجازی مبنی بر تش��کیل 
»بازار برتر« با دامنه نوس��ان  10درصد برای سهام 
ش��رکت های بزرگ با مصوبه ش��ورای عالی بورس 
منتش��ر ش��د و حتی زمان آغاز به کار این بازار نیز 
ش��نبه آینده اعلام کرده بودن��د. در همین زمینه 
سعید اس��لامی بیدگلی، عضو شورای عالی بورس 
با تکذیب این خبر اظهار کرد: در ش��ورا نه درباره 
این موضوع صحبتی شد و نه مصوبه ای صادر شده 

اس��ت. وی تصریح کرد: البته 2 س��ال قبل کانون 
نهاده های س��رمایه گذاری ایران پیشنهاد تشکیل 
ی��ک مارکت برای حقوقی ه��ا همانند آنچه که در 
بازار ه��ای مالی دنیا وج��ود دارد را ارائه کرد که بر 
اساس آن در این مارکت امکاناتی مانند بازتر بودن 
دامنه نوس��ان، نیاز به ارکان کمت��ر برای پذیرش 
اوراق، تغییر س��قف و کف قیمت��ی وجود دارد که 
البت��ه ایجاد این بازار نیاز به رگولیش��ن دارد و به 

این سادگی نیست. گفتنی است؛ انتشار این گونه 
شایعات از جلسات ش��ورای عالی بورس در فضای 
مجازی در س��ایه عدم اطلاع رسانی دقیق و شفاف 
از جلسات شورا توسط دست اندرکاران آن صورت 
می گیرد و موجب ضربه به بازار می شود. امیدواریم 
ش��ورای عالی ب��ورس در زمین��ه اطلاع رس��انی به 
 گون��ه ای عمل کند که دیگر ش��اهد بروز این گونه 

شایعات نباشیم.

اگرچه بازار س��رمایه چند روز مثبت را پش��ت سر 
گذاش��ت؛ اما امروز دوباره رنگ قرم��ز به خود گرفته 
و به نظر می رس��د رنج منفی در برخی نمادها شاهد 
آن بودی��م و همچنین برخ��ی تحلیل ها و اظهار نظرها 
مبنی ب��ر اینکه دولت دوباره ب��رای تامین مالی از این 
بازار برنام��ه دارد، در نگرانی س��رمایه گذاران بی تاثیر 

نبوده است.
ن��ادر جزایری، مدیر عامل کارگ��زاری بهین پویا در 
گفت وگو ب��ا بورس نیوز درباره وضعیت بازار س��رمایه 
بی��ان کرد: با توجه به ریزش ه��ای چند ماه اخیر بازار 
سرمایه و با در نظر گرفتن نرخ ارز، اگر حبابی در این 
بازار بوده تخلیه ش��ده است. با این شرایط و همچنین 
حمایت دولت از رش��د بازار سرمایه و نیز سیاست این 
بازار، وقت آن رس��یده که بازار حرکت مثبتی را آغاز 

کن��د. علاوه ب��ر این موارد، وضعی��ت کرونا و تعطیلی 
بس��یاری از مش��اغل ای��ن فرصت را ه��م پیش روی 
س��رمایه گذاران قرار می دهد ک��ه به  صورت آنلاین در 

این بازار معامله کنند.
وی اف��زود: معتقدم دوره گذر تقریب��ا 3 ماهه بازار 
سرمایه به اتمام رسیده و بازار حرکت خود را استارت 

زده و لیدره��ای بازار هم در چند روز گذش��ته، روند 
خوبی داش��ته اند. س��هم ها هم به قیمت های حمایتی 
رس��یده اند. اما بااین حال س��رمایه گذاران ه��م باید با 
بررس��ی و تحلی��ل اقدام به س��رمایه گذاری کرده و از 
رفتارهای هیجانی اجتناب کنند. جزایری تصریح کرد: 
بازارهای موازی در فاز رکود و ایس��تایی قرارگرفته اند 
و جز بازار سرمایه، بازاری برای سرمایه گذاری مناسب 
نیست. با توجه به حجم نقدینگی واردشده به این بازار 
در ماه های رونق بورس، بازار س��رمایه پتانس��یل رشد 
و یک حرکت صع��ودی را دارد. این کارش��ناس بازار 
سرمایه در رابطه با انتقاداتی که به رنج منفی در برخی 
نمادها و عدم برخورد سازمان بورس با این موارد، وارد 
می ش��ود؛ گفت: اگر قرار باشد مبصری )ناظری( برای 
بازار س��رمایه ما تعیین شود که هر حرکتی را زیرنظر 

داشته باشد و فوری با متخلفان برخورد کند، بورس از 
سیال بودن خود فاصله می گیرد. این حرکت ها در بازار 
سرمایه همواره بوده و هست و اگر بازار سرمایه، بستر 
مناسبی داشته باشد، این حرکت ها روند بازار را تحت 
تأثیر قرار نمی دهد. ضمن اینکه لزوما هر فروش��ی به 
معنای خروج نقدینگی از بازار نیس��ت و طبیعی است 
که نقدینگی از س��همی خارج شده و به سهم دیگری 
وارد شود. اما باید بررسی شود که آیا فروش ها توسط 
س��هامدار عمده یا نهادهای دولتی صورت گرفته )که 
اگر این طور باش��د، جای انتقاد هس��ت( ی��ا نه . موافق 
اینکه سازمان بورس در هر حرکتی ورود کند؛ سازمان 
ب��ورس فقط باید حرکت خریداران و فروش��ندگان را 
زیرنظر داشته باش��د تا از شیطنت هایی که روند کلی 

بازار را تحت تأثیر قرار می دهد، جلوگیری شود.

اصلاحساختاربورس
درآستانهتصویبدرمجلس

نائب رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس از نهایی شدن طرح الحاق موادی 
به قانون بازار اوراق بهادار خبر داد.

به گزارش تسنیم، احسان خاندوزی با اشاره به اینکه گزارش الحاق موادی 
به قانون بازار اوراق بهادار آماده ش��د، گفت: این مواد به زودی در کمیسیون 
اقتصادی به تصویب می رس��د که بیش��تر از بعد حکمرانی اس��ت.1-اصلاح 
ساختار سازمان بورس2-ش��فافیت صدور مجوزها3-واریز بخشی از کارمزد 
س��ازمان به صندوق تثبیت4-ش��فافیت صورت های مالی س��ازمان 5-منع 

پذیرش شرکت بدون بازارگردان.

لغوممنوعیتمعاملاتالگوریتمی
دردستبررسی

ح��دودا 2ماه از ممنوعیت معاملات الگوریتمی می گذرد و تا به امروز هیچ 
س��یگنال مثبتی از سوی سیاست گذار بورسی برای لغو این ممنوعیت صادر 

نشده است.
به گ��زارش قدس آنلای��ن، هر چن��د روح الله دهقان، مدیرعامل ش��رکت 
مدیریت فناوری بورس تهران در این رابطه گفته است که با بازگشت شرایط 

عادی به بازار، ممنوعیت معاملات الگوریتمی هم باید برداشته شود.
تعلل سیاس��ت گذار بورس��ی در حالی اتفاق می افتد که کارشناس��ان بازار 

سهام بر لزوم استفاده از معاملات الگوریتمی در بازار سهام تاکید دارند.
محسن خدابخش، مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار 
در رابطه با برخی شائبه ها در رابطه با انجام معاملات الگوریتمی در روز های 
اخی��ر گف��ت: درحال حاضر معاملات الگوریتمی ممنوع اس��ت و اگر کس��ی 

این کار را انجام دهد تخلف است.
وی با اش��اره به اینک��ه اطلاعاتی که برخ��ی کانال ه��ای تلگرامی در این 
رابطه ارائه می دهند اساس��ا غلط هس��تند و اگر کسی مدعی انجام معاملات 

الگوریتمی در بازار سرمایه است مدارک ارائه کند.
خدابخش در پاس��خ به این پرس��ش که آیا با توجه به بهبود نسبی شرایط 
بازار، س��ازمان بورس تصمیمی برای لغو ممنوعیت معاملات الگوریتمی دارد 
ی��ا نه گفت: درحال حاضر انجام معاملات الگوریتمی فقط برای بازارگردانی و 
با برچس��ب مشخص مجاز است، اما بحث لغو ممنوعیت معاملات الگوریتمی 

در دست بررسی است.
معاملات الگوریتمی به نوعی از معاملات گفته می ش��ود که بدون دخالت 
انسان و توس��ط رایانه ها برای ثبت سفارش ها در بازار سرمایه مورد استفاده 
قرار می گیرند. ش��اید همین ماش��ینی انجام ش��دن س��فارش ها دلیل ترس 

سازمان بورس برای یک تغییر در سیستم های نظارتی باشد.
دوم مهر ماه بود که محسن خدابخش، مدیر نظارت بر بورس های سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار، طی اطلاعیه ای اس��تفاده از معاملات الگوریتمی را تا 

اطلاع ثانوی ممنوع اعلام کرد.

چگونهازبورسکالاملکبخریم؟
ت��ا  هفت��ه  ی��ک  از  کمت��ر 
چهارمی��ن عرض��ه مل��ک در 
ب��ورس کالا باقی مانده اس��ت 
و متقاضی��ان می توانن��د بع��د 
از دریاف��ت ک��د معاملات��ی از 
پای��ای  حس��اب های  طری��ق 
کارگزاری ه��ا  ی��ا  ب��ورس 

 وج��ه م��ورد نظر را به حس��اب ب��ورس کالا واری��ز و اقدام ب��ه خرید ملک 
کنند.

به گزارش ایس��نا، زمزمه راه اندازی بورس املاک، مستغلات و امتیازات از 
تیرماه به گوش می رس��ید و 29 مردادماه امس��ال نیز نخستین معامله ملک 
در تاریخ بورس از طریق این بازار انجام شد. بدین صورت که شرکت عمران 
ش��هر جدید پردیس یک باب واحد تجاری را پس از پذیرش در بازار فرعی 
ب��ورس کالای ایران با ن��رخ پایه یک میلیارد و ۶3 میلیون تومان عرضه کرد 

و به فروش رساند.
 پ��س از ان مل��ک تجاری بانک اقتص��اد نوین )کرمان( در 25ش��هریور و 
 زمین بانک اقتصاد نوین )بندرعباس( در 2۶شهریورماه در بورس کالا عرضه

شدند.
در این زمینه قرار اس��ت 9 آذرماه وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
در راس��تای برنامه فروش املاک مازاد خود، یک قطعه زمین محصور ش��ده 
واقع در شهرستان دماوند را به نرخ پایه 130 میلیارد ریال در بورس کالای 

ایران روی میز فروش بگذارد.
نوع تس��ویه این عرضه که در تابلوی املاک و مس��تغلات بورس کالا انجام 
می ش��ود، به ص��ورت نقدی و اعتباری بوده و خری��دار نهایی به عنوان برنده 
حراج، ظرف 10 روز کاری بعد از تاریخ انجام معامله فرصت دارد 40 درصد 
بخش نقدی را به حس��اب عملیاتی بورس کالا واریز کند. بر این اساس افراد 
بعد از دریافت کد معاملاتی می توانند از طریق حس��اب های پایای بورس یا 
کارگزاری ها وجه مورد نظر را به حس��اب ب��ورس کالا واریز و اقدام به خرید 

ملک کنند.
مکانیزم کشف نرخ و انتخاب خریدار در بورس کالا بدین نحو است که در 
روز عرضه یک حراجی برگزار می ش��ود و در آن کارشناسان یک کف قیمتی 
ب��رای ملک در نظر می گیرند و خریداران بر اس��اس ن��رخ پایه با یکدیگر به 
رقابت می پردازند و در نهایت بالاترین نرخ براس��اس قوانین به ثبت می رسد 
و ف��ردی که بالاترین نرخ را اعلام کرده باش��د به عنوان مالک حقیقی ملک 

معرفی می شود.
اگ��ر فرد خریدار نتواند مبلغ در نظر گرفته ش��ده را تا تاریخ س��ر رس��ید 

پرداخت کند طبق قوانین بورس کالا شده مشمول جریمه خواهد شد.

روی خط خبر
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